
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Κ. Σκρέκα, σελ.  12214
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Νικολάου Λασιθίου,
το Δηµοτικό Σχολείο Στερνών Χανίων, το 1ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Σούδας Χανίων και το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο "Εκπαι-
δευτήρια Απόστολος Παύλος" Θεσσαλονίκης, σελ. 12201,
12206, 12214

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 12187-12189
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

12189-12197
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 27 Μαΐου 2013, σελ. 12198
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i) σχετικά µε την υποβάθµιση των υπηρεσιών υγείας στο

Νοµό Σάµου, σελ. 12199
ii) σχετικά µε τη µη εφαρµογή απόφασης του Κεντρικού

Συµβουλίου Υγειονοµικών Περιφερειών (ΚΕΣΥΠΕ) για απο-
σύνδεση των Νοσοκοµείων Λήµνου και Ικαρίας από Μυτιλήνη
και Σάµο, σελ. 12201

iii) σχετικά µε την έναρξη µορφών και µονάδων ιαµατικού
τουρισµού στην Πρωτοβάθµιας Φροντίδα Υγείας, σελ. 12204

iv) σχετικά µε τη λειτουργία και την προοπτική του κοινω-
φελούς ιδρύµατος "Ερρίκος Ντυνάν", σελ. 12206

β) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας, σχετικά µε την εφαρµογή του άρθρου 66 του ν.
4144/2013 για την παράταση χορήγησης των συντάξεων ανα-
πηρίας, σελ. 12202

γ) Προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρ-
νησης για την κατάργηση διατάξεων του ν.1566/85 που
αφορούν την εύρυθµη λειτουργία της δευτεροβάθµιας τε-
χνολογικής εκπαίδευσης, σελ. 12208

δ) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την υλοποί-
ηση  της δράσης ενίσχυσης των µικροµεσαίων επιχειρήσεων,
σελ. 12210

ε) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας, σχετικά µε την απα-
γόρευση από το Γενικό Επιτελείο Αεροπορίας της διάθεσης
του βιβλίου µε ιστορικό περιεχόµενο, που συνέγραψε αξιω-
µατικός της Πολεµικής Αεροπορίας, σελ. 12212

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
α) Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει

την  έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας
«Κύρωση της Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Υπουργείου
Υγείας, του Γενικού Αντικαρκινικού Νοσοκοµείου Αθήνας «
Άγιος Σάββας» και της  Άννας Μαρίας Λουΐζας Λάτση», σελ.
12204

β) Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-
τει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων:

i) «Κύρωση της Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών µε-

ταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Ινδονησίας», σελ. 12204

ii) «Κύρωση του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου της Συµ-
φωνίας Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ των Ηνωµένων Πο-
λιτειών της Αµερικής και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των
κρατών-µελών της που υπεγράφη στις 25 και 30 Απριλίου
2007», σελ. 12204

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 12187-12214

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 12211, 12212
ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ Ο. , σελ. 12206, 12207
ΓΚΕΡΕΚΟΥ Α. , σελ. 12204, 12205
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 12202, 12212, 12214
ΕΛΕΥΣΙΝΙΩΤΗΣ Δ. , σελ. 12213
ΖΕΡΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 12201
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 12208, 12209, 12210
ΚΑΛΟΓΕΡΗ Α. , σελ. 12199, 12200
ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ Α. , σελ. 12199, 12200, 12201, 

12202, 12204, 12206, 
12207

ΜΑΡΚΟΥ Α. , σελ. 12202, 12203
ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ Ι. , σελ. 12212, 12213
ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ Α. , 

σελ. 12210, 12211
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 12202, 12204
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 12208, 12209

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’

Παρασκευή 24 Μαΐου 2013



Αθήνα, σήµερα στις 24 Μαΐου 2013, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κυρία Αικατερίνη Μάρ-
κου, Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Ιδιοκτητών Κέντρων
Ξένων Γλωσσών «PALSO» Νοµού Ηρακλείου διαµαρτύρεται για
την προώθηση νοµοθετικής ρύθµισης που αφορά τη  µείωση των
συντάξεων του ΟΑΕΕ στους µελλοντικούς συνταξιούχους κατά
35%.

2) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Επαγγελµατιών-
Βιοτεχνών και  Εµπόρων Νοµού Ηρακλείου αιτείται την επίλυση
θέµατος που αφορά τη µη έκπτωση από τα έξοδα εταιριών των
ασφαλιστικών εισφορών τις οποίες καταβάλλουν οι εταίροι τους.

3) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  οι Δήµαρχοι Μήλου, Σίφνου, Σε-
ρίφου και Κιµώλου Νοµού Κυκλάδων εκφράζουν τη διαµαρτυρία
τους για τα προβλήµατα ακτοπλοϊκής σύνδεσης των νησιών
τους.

4) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Νεφροπαθών Βενιζε-
λείου  επισηµαίνει τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν καθηµερι-
νά οι νεφροπαθείς, αλλά και την πολύµηνη καθυστέρηση πληρω-
µής των οδοιπορικών που καταβάλλουν καθηµερινά οι νεφροπα-
θείς του ΟΓΑ για τη θεραπεία τους.

5) Οι Βουλευτές, Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ και
Δωδεκανήσου κ. ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  ο Περιφερειάρχης Νοτίου Αιγαίου παραθέτει τις απόψεις
του σχετικά µε τη στελέχωση των αεροδροµίων της Περιφέρειας
Νοτίου Αιγαίου.

6) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιο-
κτητών Κέντρων Ξένων Γλωσσών «PALSO» αιτείται την επίλυση
θέµατος που αφορά τη διόρθωση των ρυθµίσεων που αφορούν
τις άδειες διδασκαλίας για τους ήδη επί έτη εργαζόµενους.

7) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ, Α’ Θεσ-
σαλονίκης κ. ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία αιτούνται την άµεση επίλυση προβληµάτων ασφάλειας του
Νοµού Ιωαννίνων και της παραµεθορίου, λόγω µαζικών αποσπά-
σεων των αστυνοµικών.  

8) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Συνοµοσπονδία Ενώ-
σεων Αγροτικών Συνεταιρισµών παραθέτει τους προβληµατι-
σµούς της σχετικά µε την υποχρηµατοδότηση των αγροτών και
την επικείµενη φορολόγηση αγροτεµαχίων.

9) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Επαγγελµατιών και
Βιοτεχνών Φθιώτιδας εκφράζει την αντίθεσή της στην επικείµενη
κατάργηση της Περιφερειακής Διεύθυνσης ΟΑΕΕ Στερεάς Ελ-
λάδας µε έδρα τη Λαµία.

10) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  οι Αγροτικοί Συνεταιρισµοί Μετα-
ποιηµένων Οπωροκηπευτικών Νοµού Ηλείας, Βαρθολοµιού,
Τραγανού, Νοτιοδυτικής Ελλάδος και ΣΕΔΑΠ Αµαλιάδος αιτούν-
ται την επίλυση θέµατος σχετικά µε το πρόγραµµα επιστροφής
ΦΠΑ στους αγρότες.

11) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Μελετητών
Εγκαταστάσεων Οικιακών και Κτηριακών Φωτοβολταικών παρα-
θέτει τις προτάσεις του για την εύρυθµη λειτουργία του κλάδου.

12) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Ιατρικός Σύλλογος Πύργου -
Ολυµπίας αιτείται τη διατήρηση του Ιατροδικαστικού Τµήµατος
και της αντίστοιχης θέσης Ιατροδικαστή στο Γενικό Νοσοκοµείο
Ηλείας.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στις δυσ-
λειτουργίες του Ιδρύµατος Αποκατάστασης Αναπήρων και στις
συνθήκες διαβίωσης φιλοξενουµένων και εργαζοµένων.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’
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14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην απο-
στολή πλαστών στοιχείων από ορισµένους δήµους στον Κεντρικό
Κόµβο Διαλειτουργικότητας του Υπουργείου Εσωτερικών.

15) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Συνταξιούχων Δηµο-
τικών Κοινοτικών Υπαλλήλων του Νοµού Καρδίτσας εκφράζει την
αντίθεσή του στην ένταξη του ΟΠΑΔ στο ΙΚΑ- ΕΤΑΜ.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Εστια-
τορικών και Συναφών Επαγγελµάτων παραθέτει τις απόψεις της
αναφορικά µε τη ρύθµιση οφειλών προς τους ΟΤΑ.

17) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Ελλήνων Κοινωνιολό-
γων - παράρτηµα Καλαµάτας διαµαρτύρεται για την υποβάθµιση
του µαθήµατος της κοινωνιολογίας στη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε βού-
λευµα για την ανοικοδόµηση της περιοχής του Υµηττού.

19) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ελληνική Οµοσπονδία Ποδηλα-
σίας διαµαρτύρεται για την ενδεχόµενη κατάργηση ή
συγχώνευση νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου, µεταξύ των
οποίων και  φορέων του ελληνικού αθλητισµού.

20) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ξενα-
γών  καταγγέλλει την ταχύρρυθµη κατάρτιση ξεναγών που
οδηγεί σταδιακά στην κατάργηση της άριστης επαγγελµατικής
εκπαίδευσης από τις ειδικευµένες σχολές ξεναγών στην Ελλάδα.

21) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο εκπρόσωπος της εταιρείας
«Π.ΚΑΦΕΤΖΗ - Ε. ΚΟΚΟΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ο.Ε.» αιτείται την επίλυση
θέµατος που αφορά την καθυστέρηση έκδοσης Έγκρισης Περι-
βαλλοντικών Όρων για κατασκευή φωτοβολταϊκής µονάδας.

22) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Κουτούζης επισηµαίνει τα
προβλήµατα που προκύπτουν από την εφαρµογή του ν.
3852/2010 (Καλλικράτης) στην έκδοση και ανανέωση αδειών
χρήσης νερού από γεωτρήσεις και πηγάδια, καθώς και από τις
αντικαταστάσεις, εκβαθύνσεις και καθαρισµούς γεωτρήσεων.

23) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παντελής Πανόπουλος εκ-
φράζει τη διαµαρτυρία του για την αδικαιολόγητη κωλυσιεργία
του ΙΚΑ Τρικάλων ως προς την καταβολή επιδόµατος αναπηρίας
για τη φροντίδα εντεκάχρονου ανάπηρου παιδιού.

24) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την επίλυση θέµατος
που αφορά την ακαταλληλότητα του πόσιµου νερού σε περιοχές
του Δήµου Ωραιοκάστρου Θεσσαλονίκης.

25) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Επαγγελµατιών-
Βιοτεχνών Φθιώτιδας και το Επιµελητήριο Ευβοίας διαµαρτύρον-
ται για τη φηµολογούµενη αποµάκρυνση της περιφερειακής
Διεύθυνσης του ΟΑΕΕ Στερεάς Ελλάδας από τη Λαµία στη Λά-
ρισα.

26) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Λειτουργών Τεχνι-
κής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης αιτείται την άµεση απόσυρση

του προεδρικού διατάγµατος για τις µεταθέσεις υπεράριθµων
εκπαιδευτικών της δηµόσιας πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης.

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο πρόεδρος του Δικηγορικού Συλ-
λόγου Αθηνών κ. Ιωάννης Αδαµόπουλος παραθέτει τους
προβληµατισµούς του σχετικά µε τη στέρηση του δικαιώµατος
παροχής έννοµης προστασίας για τους εργαζόµενους που υφί-
στανται παράνοµη διακοπή ή λήξη της σχέσης εργασίας τους.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε ψήφι-
σµα για τη νοµιµοποίηση αυθαιρέτων.

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις εισαγ-
γελικές έρευνες για παράνοµες επιδοτήσεις σε εταιρίες.

30) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις πολι-
τικές ενέργειες της Κυβέρνησης για τις δολοφονίες της Πάτρας.

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο πρόεδρος Συνδέσµου Βιοτε-
χνών Αργυροχρυσοχόων Καταστηµαταρχών Ωρολογοποιών
Νοµού  Αχαΐας παραθέτει τις απόψεις του αναφορικά µε τη λει-
τουργία των καταστηµάτων τις Κυριακές.

32) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις ενέρ-
γειες του Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του
Πολίτη σχετικά µε τα επεισόδια στο ΤΕΙ Πάτρας.

33) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Θεόδωρος Ξυλιάς παραθέτει
τις απόψεις του σχετικά µε το πρόβληµα που δηµιουργήθηκε από
τις πληµµύρες και τις συχνές βροχοπτώσεις στο αποχετευτικό
δίκτυο Ρίου-Αγίου Βασιλείου στην τοπική κοινότητα Ακταίου του
πρώην Δήµου Ρίου.

34) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε ψήφι-
σµα για τη νοµιµοποίηση αυθαιρέτων.

35) Οι Βουλευτές, Τρικάλων κ. ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ και Β’
Πειραιώς κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  το Επιµελητήριο Τρικάλων αιτείται, οι ατοµικές ασφαλι-
στικές εισφορές των επιτηδευµατιών να εκπίπτουν ως δαπάνη
από όλες τις επιχειρήσεις, ασχέτως νοµικής µορφής.

36) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  επισηµαίνει την ανάγκη συµπλήρω-
σης του µνηµείου ηρώων που βρίσκεται στη Σχολή Μονίµων
Υπαξιωµατικών Στρατού στα Τρίκαλα και µε τους νεκρούς του
Δευτέρου Παγκοσµίου Πολέµου.

37) Η Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ ΘΕΟΔΩΡΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Επαγγελµατιών
Βιοτεχνών Φθιώτιδας αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας της
Περιφερειακής Διεύθυνσης ΟΑΕΕ Στερεάς Ελλάδας µε έδρα τη
Λαµία.

38) Οι Βουλευτές, Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ, Β’ Θεσσαλο-
νίκης κ. ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ, Α’ Αθηνών κ. ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ
(ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ και Β’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Συλλόγων Γονέων και Κηδεµόνων Παιδιών µε Δυσλεξία και Μα-
θησιακές Δυσκολίες αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά την
αιφνιδιαστική αλλαγή του τρόπου εξέτασης των µαθητών και των
αποφοίτων µε αναπηρία και µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες
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στις πανελλήνιες εξετάσεις.

39) Οι Βουλευτές Ηλείας κ. ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΡΙΝΟΣ και Β’ Πει-
ραιώς κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας του Προγράµµατος ΕΣΠΑ
που αφορά στους παιδικούς σταθµούς της χώρας.

40) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Νοτίου Πηλίου της Πε-
ριφέρειας Θεσσαλίας καταγγέλλει την συνέχιση της διαρροής
στο Φράγµα Παναγιώτικο του Δήµου Νοτίου Πηλίου.

41) Ο Βουλευτής Λευκάδος κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Αθανάσιος Μαρουλής αιτείται
την επίλυση θέµατος που αφορά την καθυστέρηση δηµοπρασίας
για την ενοικίαση κτίσµατος και δηµόσιας έκτασης στη Λευκάδα.

42) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην οικονοµική
πολιτική που επιβάλλεται στα κράτη της Ευρωζώνης.

43) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  τα Κέντρα Δηµιουργικής Απασχό-
λησης Παιδιών της ΔΕΚΑ Τρικάλων του Δήµου Τρικκαίων
αιτούνται την συνέχιση του προγράµµατος «Εναρµόνιση οικογε-
νειακής και επαγγελµατικής ζωής».

44) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Υποστήριξης και Συ-
νεργασίας Μελών Ενόπλων Δυνάµεων αιτούνται την καταβολή
παγίων ηµερών εκτός έδρας και επιδόµατος παραµεθορίου.

45) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το 10ο Περιφερειακό Τµήµα Βο-
ρειοδυτικής Πελοποννήσου και  Δυτικής Ελλάδας του
Οικονοµικού Επιµελητηρίου της Ελλάδας διαµαρτύρεται για την
προώθηση ρύθµισης, µε βάση την οποία δίνεται η δυνατότητα
απόκτησης επαγγελµατικής ταυτότητας λογιστή-φοροτεχνικού
και σε αποφοίτους δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

46) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  o κ. Κωνσταντίνος Μανίκας εκ-
φράζει τη διαµαρτυρία του για την πολιτική της Κυβέρνησης
σχετικά µε το εκπαιδευτικό σύστηµα.

47) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Φαρµακευτικός Σύλλογος Πα-
τρών εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την πολιτική του
Υπουργείου Υγείας στο θέµα της ανακοστολόγησης των φαρµά-
κων.

48) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυ-
τέκνων Ελλάδος εκφράζουν τη διαµαρτυρία τους για τα όρια
εισοδήµατος των πολύτεκνων οικογενειών, όπως θεσπίζονται
στην εγκύκλιο για το «χαράτσι» της ΔΕΗ.

49) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Αποφοίτων Εθνικής Σχο-
λής Δηµόσιας Διοίκησης και Τοπικής Αυτοδιοίκησης εκφράζει
την αντίθεσή της στις διατάξεις του σχεδίου νόµου  «Οργάνωση
της Δηµόσιας Διοίκησης» που αφορούν τα ερωτηµατολόγια του
οδηγού για το σχεδιασµό των περιγραµµάτων θέσεων εργασίας.

50) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Αναστασία Μωραΐτη παραθέ-

τει τις προτάσεις τις για την αντικαπνιστική καµπάνια της Ελλη-
νικής Καρδιολογικής Εταιρίας, µε αφορµή την παγκόσµια ηµέρα
κατά του καπνίσµατος στις 29 Μαΐου.

51) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Συνταξιούχων ΗΣΑΠ
καταγγέλλει την ψήφιση µέτρων που αφορούν την περικοπή της
κύριας σύνταξής τους και υποβαθµίζουν την ιατροφαρµακευτική
τους περίθαλψη και επισηµαίνει σηµαντικές επιβαρύνσεις σε είδη
πρώτης ανάγκης. 

52) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος της Τοπικής Κοινότητας
Καρυάς  Νοµού Αργολίδος εκφράζει την αντίθεσή του σε ενδε-
χόµενη αναστολή λειτουργίας του δηµοτικού σχολείου Αγριλί-
τσας.

53) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  το Επιµελητήριο Αργολίδας αιτείται
τη συνέχιση της λειτουργίας του υποκαταστήµατος ΙΚΑ στο
Άργος.

54) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Ιωάννης  Βέρτζος παραθέτει
τις απόψεις του σχετικά µε θέµατα απονοµής της δικαιοσύνης
και εύρυθµης λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης.

55) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ.  Γιώργης-Τάκης  Δόξας κα-
ταγγέλλει την τακτική που ακολουθείται ως προς την περάτωση
του έργου της «Ολυµπία Οδός».

56) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο θέµα
της αποπεράτωσης του κτηρίου του Γυµνασίου του Λάππα.

57) Η Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Δηµοτικό Συµβούλιο Κυθήρων αιτείται
την ανάκληση της υπουργικής απόφασης περί καταργήσεως της
εξαιρέσεως των Κυθήρων και των λοιπών νήσων του Αργοσαρω-
νικού από τον έλεγχο ΚΤΕΟ των Ι.Χ. οχηµάτων. 

58) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην υπο-
βολή µήνυσης εκ µέρους των κατοίκων του Ακταίου για τις ζηµιές
που υπέστησαν από τα όµβρια ύδατα.

59) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη συνέν-
τευξη  του προέδρου του ΗΑΤΤΑ κ. Γιώργου Τελώνη για την
αναγκαιότητα χάραξης στρατηγικής, ώστε ο θρησκευτικός του-
ρισµός  να καταστεί µοχλός ανάπτυξης.

60) Οι Βουλευτές, Ιωαννίνων κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ, Άρτης κ.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ και Πρεβέζης κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  o Σύνδεσµος Γεωπόνων
Νοµού Ιωαννίνων επισηµαίνει τις συνέπειες που θα έχει για την
περιοχή η υποβάθµιση του Ινστιτούτου Γάλακτος και τη κατάρ-
γηση του Σταθµού Γεωργικής Έρευνας Κατσικά.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 6896/07-02-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κοντογιάννη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 16045/8-4-2013
έγγραφο  από τον Υπουργό Υγείας η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 7297/15-02-2013 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Ζαρούλια Ελένης δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-285/8-4-2013 έγ-

γραφο  από τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υπο-
δοµών, Μεταφορών και Δικτύων η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)

«

»



3. Στην µε αριθµό 7626/25-02-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ανδρουλάκη Δηµητρίου (Μίµη) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β.465/8-

4-2013 έγγραφο  από τον Υπουργό Οικονοµικών  η ακόλουθη
απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 8485/14-03-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. B-456/8-4-2013

έγγραφο  από τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)

«

»



5. Στην µε αριθµό 8730/21-03-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Συρµαλένιου Νικολάου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 47597/IH EΙ/
40700-εισ 8-4-2013 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Παιδείας και

Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού η ακόλουθη απάν-
τηση:
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6. Στην µε αριθµό 8825/26-03-2013 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Δηµαρά Ιωάννη και Αβραµίδη Γαβριήλ δόθηκε µε το υπ’

αριθµ. 1465/8-4-2013 έγγραφο από τον Υπουργό Μακεδονίας-
Θράκης η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επί-
καιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 27 Μαΐου 2013. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 4 του Κανονισµού της  Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1439/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φεβρωνίας Πατριανάκου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε τη λήψη µέτρων ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας των ελ-
ληνικών αγροτικών προϊόντων. 

2. Η µε αριθµό 1449/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Επικρατείας  του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-
Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Θεανούς Φωτίου προς τον Υπουρ-
γό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού,
σχετικά µε τα προεδρικά διατάγµατα για το σχέδιο «Αθηνά». 

3. Η µε αριθµό 1452/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ.
Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε
την αντιµετώπιση των προβληµάτων των νεφροπαθών. 

4. Η µε αριθµό 1457/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Βασιλείου Καπερ-
νάρου προς τον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε την εφαρµογή των δια-
τάξεων του ν. 3861/2010 από όλους τους φορείς του δηµοσίου.

5. Η µε αριθµό 1458/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Πα-
ναγιώταρου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την
ανάγκη κάλυψης των ελλείψεων στις Eιδικές Δυνάµεις του Στρα-
τού της χώρας µας.

6. Η µε αριθµό 1445/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Εύβοιας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Ανα-
γνωστάκη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας, σχετικά µε την καταπολέµηση της ανεργίας στους
νέους.

7. Η µε αριθµό 1455/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-

τού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς τους Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων και Οικονοµικών, σχετικά µε την αντιµετώπιση
των προβληµάτων των αγροτοκτηνοτρόφων.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της  Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1440/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καρδίτσας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ασηµίνας Σκόνδρα
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στους δικαιούχους πα-
ραγωγούς των προγραµµάτων βιολογικής γεωργίας. 

2. Η µε αριθµό 1450/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας  του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς-Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Γεωργίου Βαρεµένου προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μετα-
φορών και Δικτύων, σχετικά µε την επαναλειτουργία της σιδηρο-
δροµικής γραµµής Αγρινίου-Μεσολογγίου. 

3. Η µε αριθµό 1459/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Λαγού προς τους Υπουργούς Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας
του Πολίτη και Οικονοµικών, σχετικά µε τις συµβάσεις ανάθεσης
υπηρεσιών αεροπυρόσβεσης κατά την τρέχουσα αντιπυρική πε-
ρίοδο.      

4. Η µε αριθµό 1446/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αιτωλοακαρνανίας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νίκης
Φούντα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την παρα-
χώρηση εκτάσεων του Νοµού Αιτωλοακαρνανίας στο Ταµείο
Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου (ΤΑΙΠΕΔ).

5. Η µε αριθµό 1456/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας
Κανέλλη προς τους Υπουργούς Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Πολιτισµού και Αθλητισµού και Εσωτερικών, σχετικά µε την αν-
τιµετώπιση των προβληµάτων στη λειτουργία των δηµοτικών
βρεφονηπιακών σταθµών.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εισερχόµαστε στη
συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτη θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1447/21-5-2013 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Σάµου του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο
κ. Αγνής Καλογερή προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την
υποβάθµιση των υπηρεσιών υγείας στο Νοµό της Σάµου.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Ανδρέας
Λυκουρέντζος. 

Ορίστε, κυρία Καλογερή, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, για να
αναπτύξετε την ερώτησή σας. 

ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Μετά από πολύ καιρό γίνεται πραγµατικότητα η συζήτηση

αυτής της επίκαιρης ερώτησης, που είχα προσπαθήσει από πέ-
ρυσι το καλοκαίρι να συζητηθεί και δεν είχε καταστεί δυνατόν. 

Ήδη για τα θέµατα των δοµών υγείας στο Νοµό Σάµου, από
τη δική µου µόνο πλευρά έχουν κατατεθεί γύρω στις δεκαέξι
ερωτήσεις και αναφορές για όλα αυτά τα ζητήµατα. Η δυσκολία
είναι τώρα στο ότι δεν ξέρω από πού να αρχίσω και πού να στα-
µατήσω. 

Νοµίζω ότι θα ξεκινήσω παραθέτοντας επιγραµµατικά κάποια
ζητήµατα, αρχίζοντας από τα πιο µακρινά. 

Κατ’ αρχήν, µιλάµε για το πρόβληµα της στελέχωσης των
αγροτικών ιατρείων. Σύµφωνα και µε την ανακοίνωση του Υπουρ-
γείου σας, υπάρχουν οκτώ κενές θέσεις και έξι άγονα αγροτικά
ιατρεία στο νοµό. Το µεγαλύτερο και το πιο τραγικό πρόβληµα
δηµιουργείται στα ακριτικά σηµεία του νοµού, για παράδειγµα
στο σύµπλεγµα των Φούρνων, όπου υπάρχει µόνο ένας γιατρός
και είναι άγονο το αγροτικό ιατρείο στη Θύµαινα και στη Χρυσο-
µηλιά. 

Για να σας δώσω να καταλάβετε την πραγµατικότητα, το τι
συµβαίνει εκεί, θα σας πω ότι την προηγούµενη βδοµάδα, στη
γιορτή του Αγίου Γεωργίου, ο παπάς του νησιού –γιατί ένας είναι
ο παπάς και ένα είναι το νησάκι εκεί- έπεσε και χτύπησε και τον
µπλάστρωσε ο επίτροπος της εκκλησίας, για να µπορέσει να
κάνει τη λειτουργία. Ευτυχώς που ήταν εκεί και µια µαµή για να
παρακολουθήσει τη λειτουργία και του έκανε οκτώ ράµµατα. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι το να αρρωστήσει ένας άνθρωπος
ή να χτυπήσει σε ένα τέτοιο µέρος είναι κάτι που δεν θα το ευ-
χόταν κανείς ούτε στο χειρότερο εχθρό του. 

Συνεχίζοντας µε τα ζητήµατα που αφορούν την Ικαρία, θα
ήθελα να πω ότι και εκεί παρατηρούµε και βλέπουµε την υποστε-
λέχωση των αγροτικών ιατρείων και µάλιστα σε περιοχές που
είναι δύσβατες, δύσκολες και πολύ αποµακρυσµένες, την υπο-
βάθµιση του Κέντρου Υγείας του Ευδήλου. Μάλιστα, µε δεδο-
µένο ότι τώρα είναι µπροστά µας η τουριστική σεζόν -και αυτό
σηµαίνει ότι αυξάνεται ιδιαίτερα ο πληθυσµός στο βόρειο µέρος
του νησιού- νοµίζω ότι το πράγµα γίνεται τραγικό και πολύ πιο
δύσκολο. 

Πιστεύω ότι θα πρέπει µε ειδικό τρόπο, µε ειδικά κίνητρα γι’
αυτές τις αποµακρυσµένες περιοχές να καλύψετε τις θέσεις των
γιατρών και των νοσηλευτών για όλο το χρόνο και να βοηθήσετε
στην αναβάθµιση της λειτουργίας και όχι στην υποστελέχωση
και τελικά στο κλείσιµο δοµών υγείας εκεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Στην Ικαρία τραγικό και µεγάλο θέµα, το οποίο έχει προκαλέ-
σει και διαµαρτυρίες από τους κατοίκους, αλλά και πάρα πολλές
συζητήσεις στο Υπουργείο, είναι το θέµα της συγχώνευσης του
Νοσοκοµείου της Ικαρίας µε αυτό της Σάµου, η οποία έγινε στο
τέλος του προηγούµενου χρόνου, στις 31-12-2012. 

Πιστεύουµε ότι δεν προσφέρει κανένα οικονοµικό όφελος ο
καινούργιος οργανισµός, ότι δηµιουργεί µεγαλύτερες δυσλει-
τουργίες στην καθηµερινή διαχείριση των προβληµάτων και ότι
η απορρόφηση πρακτικά ενός µικρού οργανισµού, που έχει
όµως καλή διαχείριση και καλές δυνατότητες να λειτουργήσει,
από έναν πολύ µεγαλύτερο οργανισµό, όπως είναι ο Οργανισµός
του Νοσοκοµείου της Σάµου, θα δηµιουργήσει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Να ολοκληρώσετε,
κυρία συνάδελφε, να ακούσουµε τον Υπουργό και µετά συνεχί-
ζετε. Έχει περάσει ο χρόνος.

ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε.
Να ολοκληρώσω σε ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μπορείτε να επανέλ-

θετε µετά, επειδή έχει περάσει ο χρόνος.
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Να σας πω µόνο επιγραµµατικά, µε µια

κουβέντα –δεν θέλω να πω περισσότερα- το εξής: Μας είχατε
υποσχεθεί ότι θα βοηθήσετε στο να φτιαχτεί Μονάδα Τεχνητού
Νεφρού στην Ικαρία και περιµένω µια απάντηση. Θέλω επίσης
να µας πείτε µια κουβέντα για το θέµα του ΕΚΑΒ στη Σάµο και
της λειτουργίας του ασθενοφόρου, όπως και για τις δυσλειτουρ-
γίες και τα τεράστια προβλήµατα στο Νοσοκοµείο της Σάµου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, σας ευχαριστώ για τον τρόπο µε τον οποίο
διατυπώσατε την ερώτησή σας και τα επιχειρήµατά σας. Αυτή η
προσέγγιση βοηθάει τη διαδικασία της εξεύρεσης λύσης.
Όντως, υπάρχουν αυτά τα προβλήµατα που δεν έχω καµµία διά-
θεση να τα υποτιµήσω ή να τα υποβαθµίσω. 

Στο πλαίσιο των δυνατοτήτων του Υπουργείου Υγείας πρόκει-
ται να ανακοινωθούν εντός των ηµερών οι προσλήψεις των µονί-
µων, του τακτικού προσωπικού για το Αιγαίο. Υπάρχουν
προβλεπόµενες θέσεις και για το Νοσοκοµείο Σάµου και για το
Νοσοκοµείο Ικαρίας. 

Εκ παραλλήλου, όπως γνωρίζετε, αυτή τη στιγµή είναι σε εξέ-
λιξη η προκήρυξη που υπάρχει για επικουρικούς γιατρούς. Επί-
σης, για τα άλλα θέµατα των αναγκαίων επικουρικών για τη
λειτουργία του ΕΚΑΒ και τη διοικητική υποστήριξη των νοσοκο-
µείων επισης είναι σε διαδικασία εξέλιξης µια προκήρυξη που
έχει καθυστερήσει γιατί, όπως γνωρίζετε, αφού συγκεντρωθούν
οι υποψηφιότητες, οι αιτήσεις στις υγειονοµικές περιφέρειες, εν
συνεχεία το ΑΣΕΠ είναι εκείνο που θα κάνει την τελική επεξερ-
γασία για την ανακοίνωση των αποτελεσµάτων. Τη Δευτέρα στις
10.00’ ή προς το µεσηµέρι πρόκειται να γίνει σύσκεψη στο ΑΣΕΠ,
µε την παρουσία του κ. Βέη, για την ολοκλήρωση της διαδικασίας
για τους επικουρικούς των παραϊατρικών επαγγελµάτων, του δι-
οικητικού προσωπικού κ.λπ.. 

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι το πρόβληµα µε τα αγροτικά ια-
τρεία υπάρχει διότι, όπως είπατε, πρέπει να προσθέσουµε κίνη-
τρα. Η δηµοσιονοµική κατάσταση της χώρας δεν µας επιτρέπει
να αυξήσουµε τα κίνητρα για να αποδεχθεί κάποιος µια θέση
αγροτικού ιατρού, µε αποτέλεσµα οι προκηρύξεις µας, η µια
µετά την άλλη, να αποβαίνουν άγονες. 

Μας προβληµατίζει. Συνεργαζόµαστε µε την Τοπική Αυτοδιοί-
κηση, προσθέτουµε κίνητρα που προσφέρει η τοπική κοινωνία,
δηλαδή για παράδειγµα, το ότι παρέχεται διαµέρισµα για τη δια-
µονή του αγροτικού ιατρού. Το λέµε, το γνωστοποιούµε, το ανα-
φέρουν και στο internet οι τοπικές αρχές. 

Το µεγάλο µας πρόβληµα, όπως σωστά αναφέρατε, είναι η νέα
τουριστική περίοδος όπου θα έχουµε αυξηµένη παρουσία πολι-
τών -Ελλήνων και ξένων υπηκόων που θα µας επισκεφθούν- στις
τουριστικές περιοχές. 

Έρχοµαι από µια πρωινή συνεργασία στο Υπουργείο , όπου
επικράτησε και µια σχετική ένταση, µε την έννοια της ανάγκης
επίσπευσης των διαδικασιών, για να ολοκληρώσουµε τις τοπο-
θετήσεις τακτικού επικουρικού προσωπικού. Πάντως, για το Νο-
σοκοµείο της Σάµου έχουν ήδη προβλεφθεί για τις εφηµερίες
1.108.000 ευρώ. Έχουν διατεθεί µέχρι τώρα 554.000 ευρώ και
για τα νυχτερινά και εξαιρέσιµα είναι 432.000 ευρώ, από τα οποία
έχουν σταλεί 215.000 ευρώ για να πληρωθούν οι εργαζόµενοι.

Με τη συνδροµή του κ. Ζερδελή –που έχει και επόµενη ερώ-
τηση- σε συζήτηση που κάναµε, θα κάνω και µια διορθωτική πα-
ρέµβαση στην προκήρυξη των επικουρικών, για να λειτουργήσει
οπωσδήποτε το Τµήµα Αιµοκάθαρσης στην Ικαρία, του οποίου η
υποδοµή µάλιστα προέρχεται από δωρεά. Επικοινώνησα ήδη µε
τον διευθυντή µου στο Υπουργείο –γιατί επέµενε ο εκλεκτός συ-
νάδελφος πριν αρχίσουµε τη συζήτηση- και θα διορθωθεί η προ-
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κήρυξη των επικουρικών σήµερα ή τη Δευτέρα µε υπογραφή
µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει η κ. Καλογερή για τη δευτερολογία της.
ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να σας πω κατ’ αρχάς ότι από αυτά που είπατε, σε κάποιο

βαθµό, τα περισσότερα είναι ίσως λίγο-πολύ γνωστά, όσον αφορά
τις προκηρύξεις, οι οποίες έχουν ξεκινήσει. Νοµίζω, όµως, ότι θα
πρέπει µε κάποιο διαφορετικό τρόπο να βρείτε πιο αποτελεσµα-
τικούς τρόπους, που πραγµατικά να λύνουν το πρόβληµα κι όχι
να το µεταθέτουν ή να µην έχουν το αποτέλεσµα που πρέπει. 

Κάποια πράγµατα δεν πρόλαβα να τα πω στην πρωτολογία
µου. Δεν ξέρω αν αυτές οι πληρωµές για τις εφηµερίες, τα νυ-
χτερινά και τα εξαιρέσιµα αφορούν τις οφειλές που υπάρχουν
από το Υπουργείο προς τους εργαζόµενους για το 2012, για το
2011 κι ακόµη παλαιότερα. Νοµίζω ότι θα πρέπει πρώτα να κα-
λυφθούν οι παλιές οφειλές και να δούµε αργότερα για τις επό-
µενες. 

Από εκεί και πέρα, οι προκηρύξεις που έχετε κάνει σε ό,τι
αφορά το ΕΚΑΒ, απ’ ό,τι είδα τουλάχιστον µέχρι τώρα, δεν κα-
λύπτουν το πρόβληµα. Μιλάµε για τη θέση ενός οδηγού. Κάτι τέ-
τοιο νοµίζω ότι αναλογεί στη Σάµο. Πιστεύω ότι τα ασθενοφόρα
πρέπει να είναι δύο, να λειτουργούν πλήρως στελεχωµένα κι
αυτό σηµαίνει τουλάχιστον δεκαέξι εργαζόµενους στο ΕΚΑΒ και
στα ασθενοφόρα, για να µπορέσει να υπάρξει στοιχειωδώς η λει-
τουργία δύο ασθενοφόρων στο νησί. 

Ένα επίσης σηµαντικό ζήτηµα στο οποίο θέλω να αναφερθώ
και δεν πρόλαβα στην πρωτολογία µου, έχει να κάνει µε τις ερ-
γαστηριακές εξετάσεις και την πληρωµή αυτών που γίνονται σε
εξωτερικά ιατρεία και εργαστήρια τα οποία δεν είναι συµβεβλη-
µένα µε τον ΕΟΠΥΥ. Στο Νοµό Σάµου δεν υπάρχουν εργαστήρια
συµβεβληµένα µε τον ΕΟΠΥΥ. Έχουµε ζητήσει κατά καιρούς -
και υπάρχει µια προηγούµενη απάντηση του Υπουργείου ότι θα
διευθετηθεί αυτό το θέµα- την πληρωµή, έστω µε το κρατικό τι-
µολόγιο, των εξετάσεων που γίνονται σε αυτά τα εξωτερικά ια-
τρεία.

Με δεδοµένο ότι υπάρχουν µηχανήµατα που δεν λειτουργούν
ή δεν λειτουργούν πάντα µέσα στο νοσοκοµείο, µε δεδοµένο ότι
ο κόσµος προσφεύγει όλο και περισσότερο στις δηµόσιες δοµές
υγείας, επειδή η οικονοµική κρίση τον έχει οδηγήσει πολύ περισ-
σότερο σε αυτές, και µε δεδοµένο ότι δεν υπάρχουν συµβεβλη-
µένα εργαστήρια µε τον ΕΟΠΥΥ, πιστεύουµε ότι η πληρωµή θα
έπρεπε να γίνεται τουλάχιστον µε το κρατικό τιµολόγιο κι αυτό
είναι θέµα µιας απλής ρύθµισης, που έπρεπε να είχε ήδη γίνει.

Χαίροµαι που δεσµεύεστε άλλη µία φορά για τη Μονάδα Τε-
χνητού Νεφρού στην Ικαρία -πιστεύω ότι θα βοηθήσει και θα
λύσει ένα σηµαντικό θέµα για τους εικοσιπέντε τουλάχιστον νε-
φροπαθείς, οι οποίοι αναγκάζονται να ξενιτεύονται σε οποιοδή-
ποτε άλλο νοσοκοµείο και σε οποιαδήποτε άλλη πόλη, για να
µπορέσουν να έχουν την περίθαλψη και την παρακολούθηση που
χρειάζεται- αλλά δεν είπατε τίποτα για το θέµα της συγχώνευσης
των νοσοκοµείων και της άρσης αυτής της συγχώνευσης. 

Επειδή υπάρχει µεγάλη προϊστορία, ήδη έχω κάνει αίτηση να
µου δώσετε έστω το έγγραφο της απόφασης του ΚΕΣΥΠΕ κι έχει
περάσει ένας µήνας κι ακόµη δεν το έχω. Στελέχη του Υπουρ-
γείου Υγείας αρνήθηκαν να µιλήσουν µε τους εργαζόµενους σε
προηγούµενη διαµαρτυρία που είχαν. Έχουµε ζητήσει να συναν-
τηθούµε, να µιλήσουµε µαζί γι’ αυτό και να έρθουµε όλοι στις 7
Ιουνίου στο Υπουργείο. 

Υπάρχει µία µεγάλη αγωνία στην κοινωνία και νοµίζω ότι θα
πρέπει να απαντηθεί άµεσα, µε δεδοµένη και τη θετική µέχρι
τώρα άποψη του Υπουργείου για το θέµα της αποδέσµευσης των
δύο νοσοκοµείων. Για το ίδιο θέµα θα σας µιλήσει και ο συνά-
δελφος κ. Ζερδελής, και συγκεκριµένα για τη Λήµνο, που είναι
θέµα παρόµοιο. Περιµένουµε µία απάντηση πιο άµεση και πιο κα-
θαρή από τη µεριά του Υπουργείου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.

Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τη δευτερολογία του.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός  Υγείας): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά τις οφειλές έχω πει και µε την ευκαιρία της συ-

ζητήσεως άλλων ερωτήσεων αλλά και στην Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων, ότι αυτό το οποίο κάναµε µε την πρόσφατη διάταξη,
την οποία ψηφίσαµε, ήταν για τα αναδροµικά τα οποία υπήρχαν
από το φθινόπωρο κι εντεύθεν.

Υπάρχει ένα ζήτηµα µε προηγούµενες οφειλές και παρελθόν-
των ετών, τις οποίες, όµως, επιχειρούµε να διευθετήσουµε µε το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, γιατί υπάρχουν εκκρεµότητες
σε διάφορες περιοχές. Τα ποσά τα οποία ανέφερα αφορούν τις
εφηµερίες, τα νυχτερινά και τα εξαιρέσιµα του έτους 2013. Είναι
ο τακτικός προϋπολογισµός και η τακτική χρηµατοδότηση, η
οποία εξελίσσεται οµαλά. 

Σε ό,τι αφορά τη στελέχωση του ΕΚΑΒ, πράγµατι, υπάρχουν
αυτές οι δυσκολίες, αλλά δεν µπορούµε να ελπίζουµε σε µία ιδε-
ατή κατάσταση.  

Αυτές είναι οι συνθήκες, που επικρατούν στη χώρα σήµερα,
µε αυτές τις συνθήκες πρέπει να αγωνιστούµε να µεγιστοποι-
ήσουµε την αποτελεσµατικότητά µας, να πετύχουµε το καλύτερο
δυνατόν. 

Ποιος δεν θα ήθελε να µπορεί να έχει δύο ασθενοφόρα, δε-
καέξι άτοµα προσωπικό, για να µην είναι στοιχειωδώς, αλλά πο-
λυτελώς οργανωµένη η περιφερειακή δοµή του ΕΚΑΒ; Δεν
υπάρχουν, όµως, αυτές οι δυνατότητες.

Σε ό,τι αφορά τα εργαστήρια, στον Κανονισµό Παροχής Υπη-
ρεσιών Υγείας του ΕΟΠΥΥ υπάρχουν διατάξεις µε συγκεκριµένες
προβλέψεις. Αυτό το οποίο σας είχαµε απαντήσει είναι ότι πρέπει
να υπάρξει µία συνεργασία µε τον ΕΟΠΥΥ –συµφωνώ µε το κρα-
τικό τιµολόγιο, δεν θα µπορούσε να γίνει και διαφορετικά- για να
έχουν πρόσβαση οι ασθενείς σε ιδιωτικά διαγνωστικά κέντρα,
όπως γίνεται και σε άλλες περιοχές της χώρας. Το θέµα δεν είναι
ότι αρνείται η πολιτική ηγεσία. Η πολιτική ηγεσία έχει θεσπίσει
το συγκεκριµένο πλαίσιο µέσω του ΕΟΠΥΥ και µπορούν κάλλιστα
να συµβληθούν και να πραγµατοποιούνται οι διαγνωστικές εξε-
τάσεις από τα ιδιωτικά κέντρα, τα οποία έχουν αυτή τη δυνατό-
τητα. 

Σε ό,τι αφορά, τώρα, τη διοικητική ενοποίηση, ισχύει σε πολ-
λές περιοχές της χώρας. Ο λόγος δεν είναι ότι επιχειρούµε να
υποβαθµίσουµε κάποιο νοσοκοµείο. Η υγειονοµική ικανότητα του
νοσοκοµείου είναι αυτή η οποία προέχει και όχι το ποιος διοικεί
το νοσοκοµείο. Είναι, καθαρά, ένα θέµα το οποίο εντάσσεται
στην προσπάθεια των µεταρρυθµίσεων, της µείωσης των δηµο-
σίων δαπανών. 

Εκτιµώ βαθύτατα αυτό το οποίο µου είπατε µε την ερώτησή
σας: Πόσους ιατρούς θα έχουµε; Τι θα κάνεις µε τους επικουρι-
κούς; Τι θα γίνει µε την κλινική της αιµοκάθαρσης; Μάλιστα, αυτά
τα αντιλαµβάνοµαι. Να παλέψουµε να βρούµε λύση. Το θέµα της
διοίκησης είναι δευτερεύον.

Δεν αντιλαµβάνοµαι την κινητοποίηση. Κινητοποίηση στην
Πτολεµαΐδα για την ενοποίηση Κοζάνης-Πτολεµαΐδας. Κινητοποί-
ηση στα Γιαννιτσά. Κινητοποίηση στο Διδυµότειχο, µε επικεφα-
λής τον Άγιο Διδυµοτείχου. Πού θα σταµατήσει αυτό; Οι
δήµαρχοι και οι σεβασµιότατοι µητροπολίτες δεν είναι για να
ασκούν πολιτική για την υγεία ή πολιτική για την παιδεία. Να κοι-
τάξουν να ασκήσουν τα καθήκοντά τους και να αφήσουν τις το-
πικές κοινωνίες ήσυχες. Αυτό το οποίο προέχει και νοιάζει και
εµάς και εσάς είναι να έχουµε γιατρούς, να έχουµε τις κλινικές
εν λειτουργία. Το ποιος διοικεί το νοσοκοµείο είναι δευτερεύου-
σας σηµασίας.

Επί µαταίω θα γίνει κινητοποίηση. Δεν πρόκειται να αλλάξω
θέση τόσο εύκολα, επειδή θα γίνει µία κινητοποίηση. Η κινητο-
ποίηση έχει νόηµα για την υγειονοµική θωράκιση. Αυτό το κατα-
λαβαίνω. Για τα διοικητικά θέµατα δεν έχει νόηµα. Αυτή είναι η
θέση µου. 

Θέλω, λοιπόν, να σας ευχαριστήσω  για την ερώτηση που υπο-
βάλατε. Να ξέρετε ότι θα προσπαθήσω ειλικρινά για την υγειονο-
µική θωράκιση του Νοσοκοµείου της Σάµου και της Ικαρίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
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εµείς τον κύριο Υπουργό.
Πριν προχωρήσουµε, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω

δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση της Βουλής πε-
νήντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και έξι εκπαιδευτικοί -συ-
νοδοί τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Νικολάου Λασιθίου
-του ωραίου Αγίου Νικολάου Λασιθίου!- και από το Δηµοτικό Σχο-
λείο Στερνών Χανίων, των επίσης ωραίων Χανίων! Να είναι καλά!

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 1448/21-5-2013 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο, κ.
Ιωάννη Ζερδελή προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη µη
εφαρµογή απόφασης του Κεντρικού Συµβουλίου Υγειονοµικών
Περιφερειών (ΚΕΣΥΠΕ) για αποσύνδεση των Νοσοκοµείων Λή-
µνου και Ικαρίας από Μυτιλήνη και Σάµο. 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Λυκουρέντζος.
Το λόγο έχει ο κ. Ζερδελής για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώ-

τησή του.
ΙΩΑΝΝΗΣ  ΖΕΡΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Νοσοκοµείο της Λήµνου είναι ο µοναδικός

πάροχος δευτεροβάθµιας περίθαλψης στους κατοίκους του νη-
σιού οι οποίοι φτάνουν, περίπου, τις δεκαοκτώ χιλιάδες. Είναι
γνωστό ότι τους καλοκαιρινούς µήνες αυτός ο αριθµός αυξάνε-
ται κατά πολύ, λόγω της τουριστικής κίνησης που παρατηρείται. 

Ταυτόχρονα, το Νοσοκοµείο της Λήµνου καλύπτει σηµαντικά
και ένα µεγάλο µέρος των αναγκών της πρωτοβάθµιας περίθαλ-
ψης µε τα εξωτερικά ιατρεία του. Αυτό γίνεται κάτω από ένα κα-
θεστώς θα λέγαµε συγκοινωνιακής αποµόνωσης του νησιού, για
το οποίο υπάρχουν οι διαµαρτυρίες όλων των φορέων των κα-
τοίκων του νησιού. 

Ακόµα γίνεται σε ένα καθεστώς, στο πλαίσιο του οποίου το νο-
σοκοµείο είναι ήδη υποστελεχωµένο και έχει δυσλειτουργικά
προβλήµατα εξαιτίας πολλών παραγόντων, µε κύριο την υποχρη-
µατοδότησή του. Σ’ αυτά έρχεται να προστεθεί και η λειτουργική
του διασύνδεση µε το Νοσοκοµείο της Μυτιλήνης.

Προηγουµένως ειπώθηκε ότι η λειτουργική διασύνδεση συµ-
φέρει οικονοµικά. Είναι διάχυτη, όµως, η αντίληψη και στον
κόσµο που υπηρετεί στο νοσοκοµείο, αλλά και σε µένα που το
έχω επισκεφτεί αρκετές φορές, ότι αυτό το πράγµα δεν επιτυγ-
χάνεται. Αντίθετα, το νοσοκοµείο δυσλειτουργεί. 

Θα σας πω ένα παράδειγµα. Στη λειτουργική διασύνδεσή του
µε το Νοσοκοµείο της Μυτιλήνης εµφανίζεται να έχει τέσσερις
αναισθησιολόγους, αλλά στην πραγµατικότητα έχει έναν, διότι
οι δύο υπηρετούν στο νοσοκοµείο της Μυτιλήνης, ο ένας είναι
στη µονάδα εντατικής θεραπείας, την οποία στερείται το Νοσο-
κοµείο της Λήµνου και εξαιτίας αυτού δεν υπάρχει η δυνατότητα
να προστεθεί µία ακόµα οργανική θέση αναισθησιολόγου στο νο-
σοκοµείο, η οποία κρίνεται απαραίτητη εκ των ων ουκ άνευ για
την ασφαλή λειτουργία του.

Αυτό είναι ένα µόνο παράδειγµα, το οποίο αναφέρω λόγω του
µειωµένου χρόνου που έχω για να αναπτύξω την ερώτησή µου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, από τις 11-4-2013 –ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- προ-
τείνεται η κατάργηση οργανικών θέσεων ειδικοτήτων οι οποίες
είναι απαραίτητες τόσο για την ασφαλή λειτουργία του νοσοκο-
µείου όσο και γιατί είναι ειδικότητες οι οποίες είναι αποδέκτες
του µεγάλου αριθµού των περιστατικών, εκτάκτων και µη, τα
οποία εξυπηρετούν. Αυτές είναι των χειρουργών και των παθο-
λόγων. Αντιθέτως, δηµιουργούνται οργανικές θέσεις από ειδικό-
τητες οι οποίες δεν κρίνονται ως ειδικότητες αιχµής, έχουν ήδη
στελέχωση και θα δηµιουργήσουν προβλήµατα δυσλειτουργίας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, αρχίζω από το δεύτερο µέρος της ερώτη-

σης, διότι ειλικρινά µε προβληµατίσατε µ’ αυτό που είπατε. Η

ενηµέρωση που έχω από την υπηρεσία, είναι ότι η µεταβολή των
συγκεκριµένων οργανικών θέσεων έγινε για να είναι εφικτή η το-
ποθέτηση τακτικού προσωπικού µε τις συγκεκριµένες ειδικότη-
τες που κατά την υπηρεσία είναι αναγκαίες για τη λειτουργία του
νοσοκοµείου.

Εγώ αυτό το οποίο είπατε, θα το εξετάσω αµέσως στο Υπουρ-
γείο, διότι η εισήγηση την οποία έχω –και την έχω εδώ και στο
ενηµερωτικό σηµείωµα που απευθύνεται προς τον Υπουργό-
αναφέρει ότι έγινε η µεταβολή για να διευκολυνθεί η τοποθέτηση
προσωπικού προς όφελος του νοσοκοµείου. Σύµφωνα µε τα επι-
χειρήµατά σας, αν αντιθέτως πάµε να δηµιουργήσουµε ζητή-
µατα, θα το εξετάσω αµέσως, διότι είναι δεδοµένη η κοινή µας
βούληση δηλαδή οι τοποθετήσεις τακτικού προσωπικού να ανα-
βαθµίσουν τις σηµερινές υπηρεσίες των νοσοκοµείων και να δώ-
σουν λύσεις. 

Σας έλεγα προηγουµένως το παράδειγµα –το ακούει και η
εκλεκτή συνάδελφος- του αναισθησιολόγου στην Ικαρία. Επιλέ-
γουµε να υπάρξει αναισθησιολόγος, για να µπορούν να γίνουν
χειρουργεία. Αυτά είναι τα κριτήρια µε τα οποία πάµε να κάνουµε
τις τοποθετήσεις. Παρακαλώ να το δούµε και εκτός της Αιθού-
σης.

Σε ό,τι αφορά το θέµα της διοικητικής ενοποίησης, είπα και
προηγουµένως ότι δεν έχω κάποια υστερόβουλη εµµονή στην
υπόθεση. Είµαι, όµως, εντός ενός συγκεκριµένου δηµοσιονοµι-
κού πλαισίου. Έχουν αποφασιστεί τα νοµικά πρόσωπα από την
προηγούµενη πολιτική ηγεσία. Δεν µεταθέτω τις ευθύνες στην
προηγούµενη πολιτική ηγεσία, γιατί συνεχίζω την ίδια πολιτική.
Δεν λέω ότι ευθύνονται οι προηγούµενοι. Αντιθέτως υπερασπί-
ζοµαι αυτήν την πολιτική. Το αναφέρω, όµως, διότι έχει προηγη-
θεί κάποια συζήτηση και έχουν ληφθεί αποφάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Έχει γίνει µία σειρά συγκεκριµένων επιλογών για ενοποίηση
κλινικών, τµηµάτων, διοικήσεων. Αν, λοιπόν, εγώ αρχίσω και υιο-
θετώ το αίτηµα της Ικαρίας και το αίτηµα της Λήµνου, γιατί δεν
υιοθετώ και το αίτηµα του Διδυµοτείχου; Εσείς έχετε τα επιχει-
ρήµατά σας, τα οποία τα καταλαβαίνω και η συζήτηση που έγινε
στο ΚΕΣΥΠΕ, στο οποίο αναφερθήκατε, έγινε µε αφορµή ακρι-
βώς τις ιδιαιτερότητες τις οποίες προσυπογράφω. Δεν τα αρνού-
µαι, αλλά βρίσκοµαι µπροστά σε µία πραγµατική δυσκολία, διότι
εγείρουν τα ίδια αιτήµατα κι άλλα νοσοκοµεία στα οποία αναφέρ-
θηκα, όπως της Πτολεµαΐδας, των Γιαννιτσών, του Διδυµοτείχου,
πράγµα το οποίο δεν θα σταµατήσει πουθενά, γιατί µετά θα
έχουµε και µέσα στην Αθήνα το ίδιο θέµα. 

Αυτό είναι ένα ζήτηµα, το οποίο ειλικρινά µας έχει απασχολή-
σει και µας έχει προβληµατίσει. Οι κινητοποιήσεις δεν βοηθάνε.
Επανέρχοµαι σ’ αυτό το ζήτηµα. Μη φέρετε αδίκως τους ανθρώ-
πους. Η ίδια συζήτηση που γίνεται µε µας εδώ, θα γίνει και ενώ-
πιόν τους. Δεν αλλάζει κάτι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Πρέπει να προσπαθήσουµε να δούµε τι είναι εκείνο το οποίο
και στο διοικητικό πεδίο θα µπορούσε να µας οδηγήσει σε µια
καλύτερη και ευέλικτη επιλογή και να το επιτύχουµε. 

Θέλω, όµως, να καταλάβετε το πλαίσιο µέσα στο οποίο καλεί-
ται να λειτουργήσει ο Υπουργός Υγείας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς. 
Ο κ. Ζερδελής έχει το λόγο για τη δευτερολογία του.
ΙΩΑΝΝΗΣ  ΖΕΡΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησής µου σχετικά

µε τις οργανικές θέσεις, δηλώνω µε ικανοποίηση ότι άκουσα τον
προβληµατισµό σας. Πρέπει να το δούµε αυτό το πρόβληµα. Και
θα έλεγα -όχι µε τη µορφή συµβουλής ούτε παραίνεσης- ότι καλό
θα είναι σε αυτές τις περιπτώσεις να ρωτάµε και τις τοπικές κοι-
νωνίες και κυρίως τους εργαζόµενους. Και δεν µιλώ για κινητο-
ποιήσεις. Άλλωστε, είναι δικό τους το θέµα αν θα τις κάνουν και
µε ποιο τρόπο θα διαµαρτυρηθούν για προβλήµατα που τους
απασχολούν. Υπάρχουν, όµως, οι Σύλλογοι των ιατρών οι οποίοι
θα µπορούσαν να αναφέρουν επακριβώς –και γιατί βιώνουν το
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πρόβληµα εκείνο- τα προβλήµατα από την κατάργηση οργανικών
θέσεων και την αντικατάστασή τους µε άλλους. 

Πάντως, είναι ευχάριστο το ότι σε αυτό το θέµα θα σκύψετε
µε ενδιαφέρον, όπως µε διαβεβαιώσατε. 

Όσον αφορά τώρα την απόφαση του ΚΕΣΥΠΕ στις 18-2-2013,
µε την οποία απόφαση έκριναν οµόφωνα ότι δυσλειτουργεί το
νοσοκοµείο εξαιτίας της διοικητικής ενοποίησης, είναι κάτι στο
οποίο συµφωνήσατε και εσείς λόγω της νησιωτικότητας. Θα
ήθελα να το δούµε αυτό το πράγµα. 

Και µιας και αναφερόµαστε στο ότι η πρωτοβουλία που πή-
ρατε να µην διασυνδεθούν µέχρι στιγµής, παρά την απόφαση
του ΚΕΣΥΠΕ, οφείλεται στο ότι το λειτουργικό αυτό κόστος είναι
µεγάλο, θα ήταν καλό το Υπουργείο να κάνει µία µελέτη σχετικά
µε το ποιο ήταν το λειτουργικό κόστος του νοσοκοµείου πριν την
ενοποίηση και ποιο είναι µετά την ενοποίηση. Θα ήθελα να το
δείτε αυτό το θέµα. Έχω και πληροφορίες από τους εργαζόµε-
νους στο Νοσοκοµείο της Λήµνου, το οποίο έχω επισκεφτεί πολ-
λάκις µε την καινούργια ιδιότητα του Βουλευτή, αλλά και του
γιατρού. 

Έχω, λοιπόν, την εντύπωση ότι αυτό το οποίο προσπαθεί να
επιτύχει η πολιτική του Υπουργείου στον τοµέα αυτό, έρχεται σε
αντίθεση µε την πραγµατικότητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός  Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Και αυτήν την παρατήρηση την κρατώ και θα το ελέγξω. Προ-

φανώς υπονοείτε ότι οι µετακινήσεις οι οποίες γίνονται, αυξά-
νουν τις δαπάνες…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΕΡΔΕΛΗΣ: Και όχι µόνο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός  Υγείας): Ωραία. Και

αυτό, λοιπόν, θα το εξετάσω. Και θα είναι µία από τις παραµέ-
τρους που θα βαρύνουν στην τελική διαµόρφωση του διοικητι-
κού σχήµατος των δύο νοσοκοµείων και στις δύο περιφέρειες.
Διότι αυτό είναι ένα επιχείρηµα το οποίο καταδεικνύει ότι η επι-
λογή, ενδεχοµένως, η οποία έχει γίνει, είναι ατελέσφορη. Δεν επι-
τυγχάνει το στόχο για τον οποίο έγινε. Και δεν είµαι
διατεθειµένος να αρνούµαι την πραγµατικότητα όπως έχει δια-
µορφωθεί. 

Τώρα σε ορισµένα θέµατα σε σχέση µε τις ειδικότητες των ια-
τρών, πάντοτε η συζήτηση η οποία οργανώνεται στο εσωτερικό
των υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, εκκινεί από τις διοικήσεις
των νοσοκοµείων. Μετά πάµε στις υγειονοµικές περιφέρειες,
στις υπηρεσίες του Υπουργείου και φτάνει στον Υπουργό µία ει-
σήγηση. Άρα, έχει υπάρξει µία προγενέστερη διαδικασία συζη-
τήσεων. Αν αυτή δεν είναι επιτυχής ή είναι ατελής, αυτό είναι ένα
θέµα το οποίο θα το αντιµετωπίσουµε. 

Γι’ αυτό συζητάµε και σας είπα αµέσως ότι δέχοµαι τις παρα-
τηρήσεις τις οποίες κάνετε. Έχουµε το χρόνο, έστω και την τε-
λευταία ώρα, να διορθώσουµε τις όποιες επιλογές έχουν γίνει
και ενδεχοµένως, δηµιουργούν δυσλειτουργίες.

Πρέπει να ξέρετε ότι στην πολιτική ηγεσία, σε ό,τι αφορά τη
νησιωτική Ελλάδα και το Αρχιπέλαγος Αιγαίο και το Ιόνιο και την
Κρήτη, έχουµε µεγάλη ευαισθησία και αισθανόµαστε επαυξηµέ-
νες τις ευθύνες µας ενώπιον της τουριστικής περιόδου. Η Ελ-
λάδα µπορεί να παρέχει υψηλού επιπέδου υπηρεσίες υγείας. Η
Ελλάδα φιλοδοξεί να κινητροδοτήσει τον τουρισµό υγείας να
προσελκύσουµε επισκέπτες ακόµα περισσότερο. 

Θέλουµε οι επισκέπτες στη χώρα µας να φεύγουν µε τις κα-
λύτερες των εντυπώσεων, να γίνονται πρεσβευτές της χώρας
µας για όλες τις υπηρεσίες τις οποίες παρέχουµε -όχι µόνο στην
υγεία, αλλά και στον τουρισµό και µε την παραδοσιακή ελληνική
φιλοξενία, µε τις συγκοινωνίες, µε οτιδήποτε- πολύ, δε, περισσό-
τερο για την υγεία.

Λυπούµαι, όµως, που οι συγκεκριµένες δηµοσιονοµικές δυνα-
τότητες δεν µας επιτρέπουν τα µεγάλα βήµατα. Αυτά τα βήµατα
τα οποία γίνονται εν όψει της θερινής περιόδου του 2013 είναι
µεν µικρά, σταθερά, σίγουρα και σας διαβεβαιώνω ότι θα έχουµε
συγκεκριµένα αποτελέσµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ενδιαφέρουσα, κύριε Υπουργέ, αυτή η διάσταση, ότι οι υπη-

ρεσίες υγείας συνδέονται και µε τον τουρισµό και γενικότερα µε
την ανάπτυξη. Μακάρι να το καταλάβουν αυτοί που πρέπει να το
καταλάβουν.

Διακόπτουµε τη σειρά των επίκαιρων ερωτήσεων που αφο-
ρούν το Υπουργείο Υγείας και τον Υπουργό Υγείας και προχω-
ρούµε στη συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό 1444/21-5-2013
επίκαιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Θεσ-
σαλονίκης της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Αικατερίνης Μάρκου
προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρό-
νοιας, σχετικά µε την εφαρµογή του άρθρου 66 του ν. 4144/2013
για την παράταση χορήγησης των συντάξεων αναπηρίας.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Πανα-
γιωτόπουλος.

Κυρία Μάρκου, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την επίκαιρη
ερώτηση.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Με το άρθρο 66 του ν. 4144/2013 προβλέφθηκε η παράταση

χορήγησης των συντάξεων αναπηρίας σε ασφαλισµένους µε
αναπηρία σε ποσοστό 67%, οι οποίοι βρίσκονται σε αναµονή ενώ-
πιον των ΚΕΠΑ, µε αποτέλεσµα να έχουν χάσει χωρίς δική τους
υπαιτιότητα το δικαίωµα σύνταξης. Η ρύθµιση αυτή χαιρετίστηκε
ως ιδιαίτερα θετική απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής, αφού
ήρθε να διορθώσει µια µεγάλη αδικία εις βάρος των συνταξιού-
χων µε αναπηρία, δηλαδή, τη στέρηση της σύνταξης σε ασφαλι-
σµένους που τη δικαιούνται λόγω των καθυστερήσεων της
διοίκησης να πιστοποιήσει τις αναπηρίες αυτές. Ανάλογες επι-
σηµάνσεις είχε κάνει και ο Συνήγορος του Πολίτη σε ειδική έκ-
θεση για το θεσµό των ΚΕΠΑ, από το Φεβρουάριο του 2013.

Δυστυχώς, ένα µήνα µετά τη δηµοσίευση του ν. 4144, δεν έχει
ξεκαθαρίσει το τοπίο σχετικά µε τον τρόπο που θα δοθεί η πα-
ράταση αυτή, καθώς και από ποιο χρονικό σηµείο ξεκινά η χο-
ρήγησή της, δηλαδή, από τη λήξη του συνταξιοδοτικού
δικαιώµατος ή από τη δηµοσίευση του νόµου. Η σχετική εγκύ-
κλιος που εξέδωσε το Υπουργείο Εργασίας στις 26 Απριλίου δεν
παρέχει σαφείς οδηγίες για την εφαρµογή της διάταξης. Περιο-
ρίζεται στην παράθεση δύο παραδειγµάτων και απλά συµβου-
λεύει τα ασφαλιστικά ταµεία να µην υποβάλουν τους
ασφαλισµένους σε πρόσθετη ταλαιπωρία.

Η καθυστέρηση αυτή στην εφαρµογή της ρύθµισης είχε ως
αποτέλεσµα µεγάλη µερίδα συνταξιούχων να περάσει τις γιορτές
του Πάσχα χωρίς κανένα εισόδηµα, παρ’ όλο που η διάταξη είχε
ψηφιστεί και δηµοσιευθεί ήδη, από τις 18 Απριλίου.

Κατόπιν των ανωτέρω, ερωτάσθε τα εξής: Πρώτον, σε ποιες
ενέργειες σκοπεύετε να προβείτε για την άµεση εφαρµογή του
άρθρου 66 του ν. 4144/2013 από όλα ανεξαιρέτως τα ταµεία που
χορηγούν συντάξεις αναπηρίας; Για ποιο λόγο δεν ακολούθησαν
όλα τα ασφαλιστικά ταµεία την αυτοµατοποιηµένη διαδικασία
που ακολουθεί το ΙΚΑ, ώστε να µην ταλαιπωρούνται περαιτέρω
οι ασφαλισµένοι;

Δεύτερον, εξετάζετε το ενδεχόµενο να χορηγήσετε και νέα πα-
ράταση στη χορήγηση συντάξεων αναπηρίας στις περιπτώσεις
όπου καθυστερεί η εξέταση των ασφαλισµένων από τα ΚΕΠΑ,
αυτή τη φορά µέχρι την έκδοση απόφασης από τις υγειονοµικές
επιτροπές;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ο Υπουργός κ. Παναγιωτόπουλος έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Χαίροµαι που δέχθηκε
ο Υπουργός Υγείας να εξετασθεί ενδιάµεσα στις δικές του και
αυτή η επίκαιρη ερώτηση της συναδέλφου, διότι, όπως ξέρετε,
η υγεία συνδέεται µε την κοινωνική ασφάλιση ιδίως, µέσα από
το θεσµό που διά µέσου µιας ιατρικής κρίσης δηµιουργούνται
συνέπειες στην ασφάλιση του δικαιούχου. Όµως, από την άλλη,
η κοινωνική ασφάλιση συνδέεται και µε την εργασία.

Ο θεσµός των ΚΕΠΑ είναι ένα υβρίδιο, όπου ξεκινάµε από µια
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ιατρική κρίση µε συνταξιοδοτικές συνέπειες.
Έχει προβλήµατα αυτός ο θεσµός -τα έχουµε επισηµάνει κατ’

επανάληψη από εδώ- αλλά δικό µας καθήκον, κυρία συνάδελφε,
είναι να προσπαθούµε να εντοπίσουµε αυτά τα προβλήµατα µε
σκληρή δουλειά και συνέργειες ανάµεσα στα δυο Υπουργεία και
από εκεί και πέρα, να προχωρήσουµε σε κάποιες λύσεις. Κάποιες
λύσεις ξεκινούν από µια νοµοθετική ρύθµιση. Άλλο βέβαια είναι
να νοµοθετείς και άλλο θέµα είναι η εφαρµογή των νόµων στην
πράξη.

Η εφαρµογή των νόµων στην πράξη κατόπιν της νοµοθέτη-
σης, που είναι το δικό µας καθήκον πρωτίστως -εµείς που προ-
τείνουµε ως Κυβέρνηση και το Σώµα που αποδέχεται αναλόγως
και εδώ, δόξα τω Θεώ, υπήρξε σχεδόν καθολική αποδοχή αυτής
της ρύθµισης- εξαρτάται και από τους ρυθµούς προσαρµογής,
αν θέλετε, µιας Δηµόσιας Διοίκησης σε όλα τα επίπεδα.

Εµείς είµαστε στην κορυφή της πυραµίδας, όµως η πυραµίδα
από εκεί και πέρα, διευρύνεται πολύ και πρέπει όλοι -και µπορώ
να το πω και δηµόσια- να αναλάβουµε εδώ τις ευθύνες και να
αποφασίσουµε, αν θέλουµε να προσαρµοστούµε στους ρυθµούς
που απαιτεί η επίλυση δύσκολων προβληµάτων ή όχι.

Ειδικότερα, από εκεί και πέρα και σύµφωνα µε τις διατάξεις
του άρθρου 66 του ν. 4144 που ψηφίστηκε πρόσφατα, ρυθµί-
στηκε το θέµα της παράτασης χορήγησης αναπηρικής σύνταξης
όπου προβλέπεται παράταση της καταβολής σύνταξης, λόγω
αναπηρίας για έξι µήνες, στις περιπτώσεις λήξης του συνταξιο-
δοτικού δικαιώµατος, λόγω αναπηρίας και εφόσον εκκρεµεί στις
υγειονοµικές επιτροπές ΚΕΠΑ ιατρική κρίση. 

Το ποσό που καταβάλλεται γι’ αυτό το εξάµηνο, είναι το ποσό
που λάµβαναν οι δικαιούχοι πριν από τη λήξη του συνταξιοδοτι-
κού τους δικαιώµατος. Και βέβαια υπάρχουν κάποιες προϋποθέ-
σεις, βάσει των οποίων υπάγονται στην εν λόγω ρύθµιση οι
συνταξιούχοι λόγω αναπηρίας. 

Αυτό που έχει σηµασία να πούµε, είναι ότι η έναρξη ισχύος
αυτής της ρύθµισης καθορίζεται από την ηµεροµηνία δηµοσίευ-
σης του νόµου, δηλαδή στις 18-4-2013. Εποµένως τα οικονοµικά
αποτελέσµατα της εν λόγω ρύθµισης, η παράταση δηλαδή κα-
ταβολής των συντάξεων, αρχίζουν στις 18-4-2013. Στις περιπτώ-
σεις που το δικαίωµα συνταξιοδότησης λόγω αναπηρίας έληξε
πριν από αυτήν την ηµεροµηνία, δεν παρέχεται η δυνατότητα
αναδροµικής χορήγησης ποσού σύνταξης λόγω αναπηρίας.
Όµως, όταν κάποιος έχει κάποιους µήνες στο παρελθόν να πάρει
τη σύνταξή του και έχει ακόµα λαµβάνειν, κατά το χρόνο κατά
τον οποίο ψηφίστηκε και δηµοσιεύθηκε αυτός ο νόµος, τότε
όπως καταλαβαίνετε, επανενεργοποιείται το δικαίωµα καταβο-
λής της σύνταξης µε εξαµηνιαία παράταση. 

Βέβαια για το κάθε ταµείο ισχύουν ξεχωριστά πράγµατα. Το
ΙΚΑ έχει εκδώσει εγκύκλιο, στις 13 Μαΐου, µε θέµα «Κοινοποίηση
διατάξεων άρθρου 66 περί παράτασης χορήγησης συντάξεων
λόγω αναπηρίας» -του νόµου που σας είπα- στην οποία δηλώνει
ότι θα καταβάλει στις 31-5-2013, δηλαδή στο τέλος του µήνα, τα
ποσά συντάξεων των µηνών Μαΐου και Ιουνίου του 2013. 

Στον ΟΑΕΕ η κατάσταση είναι κάπως διαφορετική, διότι η
άσκηση ή µη του συγκεκριµένου δικαιώµατος ανήκει στη διακρι-
τική ευχέρεια του συνταξιούχου. Για την ενεργοποίησή του –δη-
λαδή για την καταβολή της σύνταξης για ένα εξάµηνο επιπλέον-
και µέχρι να κριθεί, απαιτείται η σύµφωνη γνώµη του συνταξιού-
χου, διότι δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις, κατά τις οποίες η σύν-
ταξη λόγω αναπηρίας δεν παρατείνεται, γιατί ο συνταξιούχος δεν
θέλει, εφόσον κρίνεται ικανός για άσκηση επαγγέλµατος ή εφό-
σον υπάρχει, βάσει ιατρικής κρίσης, περίπτωση βελτίωσης της
κατάστασης υγείας. 

Σας υπενθυµίζω ότι τα αρµόδια για διαπίστωση του ποσοστού
αναπηρίας ΚΕΠΑ δεν ανήκουν στην οργανωτική δοµή του ΟΑΕΕ,
αλλά του ΙΚΑ. Και βέβαια εξετάζουν και γνωµατεύουν ύστερα
από αίτηση του ενδιαφεροµένου και ο ΟΑΕΕ δεν συµµετέχει σ’
αυτήν τη διαδικασία. 

Κύριε Πρόεδρε, θα αφήσω και µερικά πράγµατα για τη δευτε-
ρολογία µου. 

Όµως αυτό που θα πρέπει να συγκρατήσετε, κυρία συνά-
δελφε, είναι η ηµεροµηνία 18-4-2013, από την οποία καθίσταται
εν ισχύι ο νόµος που ψηφίσαµε και εποµένως ενεργοποιούνται

τα αποτελέσµατά του και συγκεκριµένα το άρθρο 66.
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία Μάρκου, έχετε

το λόγο για να δευτερολογήσετε. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η πορεία της εφαρµογής αυτής της διάταξης

αναδεικνύει για άλλη µια φορά την αβελτηρία και δυσκινησία της
Δηµόσιας Διοίκησης στο σχεδιασµό και την ολοκλήρωση µιας
ρύθµισης ζωτικής σηµασίας για χιλιάδες ασφαλισµένους, οι
οποίοι παραµένουν εγκλωβισµένοι στα ΚΕΠΑ, παρ’ όλο που σύµ-
φωνα µε το νόµο, θα έπρεπε ήδη να λαµβάνουν τη σύνταξή τους. 

Με συγχωρείτε που το λέω, αλλά η εγκύκλιος που εξέδωσε το
Υπουργείο δεν έπρεπε να αφήσει καθόλου περιθώρια στα ταµεία
για αυτοσχεδιασµούς. Αντίθετα θα έπρεπε να ορίζει µε σαφήνεια
µέχρι πότε θα γίνει η καταβολή, ποιους µήνες αφορά και να πε-
ριγράφει επακριβώς τη διαδικασία που ακολουθεί, ώστε να
υπάρχει µια ενιαία εφαρµογή. 

Όσον αφορά το ποια είναι η κατάσταση σήµερα, το ΙΚΑ πράγ-
µατι ανακοίνωσε από τις 30 Απριλίου ότι θα προχωρήσει στη χο-
ρήγηση της σύνταξης µε αυτοµατοποιηµένο τρόπο, χωρίς
καµµία πρόσθετη ενέργεια από τους ασφαλισµένους, µε ηµερο-
µηνία προ της καταβολής, δηλαδή στις 30-5-2013 και για έξι
µήνες. 

Ο ΟΑΕΕ στη δική του εγκύκλιο προς τις υπηρεσίες ζητά την
υποβολή αίτησης και την προσκόµισή της στα ΚΕΠΑ. Αν µάλιστα
έχουν περάσει και έξι µήνες από την αίτηση –κάτι που συµβαίνει
κατά κόρον και σύµφωνα πάντα µε την έκθεση του Συνηγόρου
του Πολίτη- τότε πρέπει ο ασφαλισµένος µε αναπηρία 67% να
ξαναπάει στα ΚΕΠΑ και να προσκοµίσει νέα βεβαίωση ότι αυτός
δεν είναι υπαίτιος για την καθυστέρηση αυτή. Θα πρέπει, δη-
λαδή, αυτός ο άνθρωπος να σταθεί δύο φορές σ’ αυτήν την
ουρά, γιατί δεν µπορεί να επικοινωνήσει το ΙΚΑ µε τον ΟΑΕΕ. 

Κύριε Υπουργέ, υπάρχουν τα στοιχεία. Είναι ηλεκτρονικά κα-
ταχωρηµένα, γιατί είχαν γίνει αιτήσεις προς τα ΚΕΠΑ, γιατί το
ΙΚΑ δεν στέλνει απευθείας τα στοιχεία στον ΟΑΕΕ. 

Και για να συνεχίσω, η εγκύκλιος του ΟΑΕΕ λέει ότι σε περί-
πτωση ιατρικής γνωµάτευσης, θα χορηγείται παράταση της σύν-
ταξης και θα συµψηφίζονται τα ποσά. 

Ποια ποσά θα συµψηφίζονται, αφού δεν έπρεπε καν να έχει
διακοπεί ποτέ η σύνταξη στους ανθρώπους αυτούς; 

Ούτε λέξη βέβαια για την ηµεροµηνία καταβολής ούτε λέξη
για το αν αυτές οι αιτήσεις θα διεκπεραιώνονται άµεσα ή θα
µπαίνουν στο φορτωµένο µε χιλιάδες αιτήσεις συντάξεων, γενικό
πρωτόκολλο. 

Και να µην ξεχνάµε ότι στην προκειµένη περίπτωση πρόκειται
για ανθρώπους, που ήδη έχουν δικαίωµα σύνταξης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Γνωρίζοντας τις καθυστερήσεις αυτές, όταν συζητούσαµε το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου σας ως Δηµοκρατική Αριστερά, εί-
χαµε προτείνει την παράταση της καταβολής της σύνταξης,
καθώς επίσης και όλων των επιδοµάτων µέχρι την έκδοση της
απόφασης της αρµόδιας υγειονοµικής επιτροπής, µε τροπολογία
την οποία βέβαια, δεν κάνατε δεκτή. 

Η πορεία της υπόθεσης µέχρι σήµερα, φαίνεται ότι δικαιώνει
τους φόβους. Μέχρι να ολοκληρωθούν οι διαδικασίες απονοµής
των συντάξεων, θα έχει παρέλθει η προθεσµία, που ορίζει ο
νόµος, δηλαδή η 31η Οκτωβρίου του 2013. Και φυσικά η διαδι-
κασία στο ΚΕΠΑ καθυστερεί. 

Βέβαια φέρατε διορθωτικές ρυθµίσεις στο τελευταίο νοµοσχέ-
διο. Το αναγνωρίζουµε. Πόσες όµως, εκκρεµείς αιτήσεις υπάρ-
χουν ακόµα; Πριν από λίγο καιρό ήταν στις πενήντα εννέα
χιλιάδες. Πόσες έχουν εξεταστεί; Είναι ρεαλιστική η προθεσµία
του εξαµήνου; Σκοπεύετε να δώσετε κι άλλη παράταση; Δεν γί-
νεται να ερχόµαστε εδώ, να πηγαίνουµε σε επιτροπές, να πηγαί-
νουµε ξανά στις επιτροπές, να ψηφίζουµε στην Ολοµέλεια κάτι
και µετά να µεταφράζουµε τα ελληνικά στα ελληνικά για τις δη-
µόσιες υπηρεσίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Βέβαια δεν φταίτε εσείς για όλη αυτήν τη γραφειοκρατία, η
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οποία έχει δηµιουργηθεί. Πείτε µας όµως τουλάχιστον, αυτό που
περιµένουν να ακούσουν όλοι οι ασφαλισµένοι, πότε ακριβώς θα
καταβληθούν οι συντάξεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Το λόγο έχει ο Υπουργός κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Έχετε δίκιο στο ότι το
σύστηµα έχει προβλήµατα. Βέβαια εµείς νοµοθετήσαµε την πα-
ράταση καταβολής των συντάξεων για ένα εξάµηνο, εφόσον η
καθυστέρηση δεν οφείλεται σε υπαιτιότητα του εξεταζοµένου,
αλλά σε πληµµέλειες του συστήµατος. 

Όπως καταλαβαίνετε το καλύτερο αντίδοτο προκειµένου να
ξεπεραστεί το πρόβληµα, είναι το σύστηµα να αρχίσει να λει-
τουργεί πιο γρήγορα. Και για να αρχίσει να λειτουργεί πιο γρή-
γορα –γι’ αυτό είπα στην αρχή της πρωτολογίας µου ότι χαίροµαι
που παρακολουθεί και ο κύριος Υπουργός Υγείας, παρ’ ότι δεν
είναι αρµόδιος αυτός για την επίλυση του συγκεκριµένου θέµα-
τος, αλλά ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας, µε τον οποίο και
προσπαθούµε να συνεννοηθούµε- πρέπει να ενεργοποιηθούν και
οι γιατροί. Αν δεν αυξήσουν τους ρυθµούς εξέτασης οι γιατροί
είτε προέρχονται από τον ΕΟΠΥΥ είτε είναι ιδιώτες, σύµφωνα µε
την προκήρυξη που κάναµε -και προσέρχονται και κάποιοι ιδιώ-
τες για να επανδρώσουν τις τριακόσιες θέσεις που είναι διαθέ-
σιµες στα ΚΕΠΑ, αφού περάσουν το σχετικό εκπαιδευτικό
σεµινάριο- το σύστηµα δεν θα ξεφρακάρει και θα πηγαίνουµε
από αποσπασµατική ρύθµιση σε αποσπασµατική ρύθµιση, προ-
κειµένου να δώσουµε πρόσκαιρες ανακουφίσεις ή θα αναγκαζό-
µαστε να παρατείνουµε την καταβολή σύνταξης µε αβέβαια
αποτελέσµατα, διότι δεν ξέρουµε τι θα φέρει η δευτεροβάθµια
και οριστική κρίση και πώς αυτό θα επηρεάσει την κατάσταση
του ασφαλισµένου, όσον αφορά την καταβολή σύνταξης. 

Άλλο θέµα είναι και η παράταση της καταβολής των προνοι-
ακών επιδοµάτων, που δεν πέρασε ως τροπολογία στην πρό-
σφατη νοµοθετική ρύθµιση, να εξισωθεί δηλαδή το δικαίωµα
παράτασης για εξάµηνο, των αναπηρικών συντάξεων µε το δι-
καίωµα παράτασης καταβολής προνοιακών επιδοµάτων. 

Είναι και αυτό ένα ζητούµενο. Και ευελπιστούµε ότι πολύ σύν-
τοµα θα είµαστε σε θέση να το νοµοθετήσουµε και αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Σε κάθε περίπτωση όµως, για εµένα, κλειδί είναι η ενσωµά-
τωση περισσότερων, κατά το δυνατόν, γιατρών στο σύστηµα εξέ-
τασης πιστοποίησης αναπηρίας µέσα από τα ΚΕΠΑ. 

Σήµερα µιλούσα µε τον αρµόδιο υποδιοικητή του ΙΚΑ, ο οποίος
µου είπε ότι αυτήν τη στιγµή, γιατροί από το Λεκανοπέδιο βγαί-
νουν στην επαρχία για εξετάσεις -µέσα από τα ΚΕΠΑ- τέτοιων αι-
τηµάτων πιστοποίησης αναπηρίας, µια φορά το µήνα. 

Με αυτόν το ρυθµό λοιπόν, ο χρόνος αναµονής είναι πάνω από
δώδεκα µήνες, πάνω από ένα χρόνο. Αν έβγαιναν δυο φορές το
µήνα, θα µειωνόταν αυτόµατα στους επτά µήνες ο χρόνος ανα-
µονής. Κι αν έβγαιναν τρεις φορές το µήνα στην επαρχία, ο χρό-
νος θα µειωνόνταν στους τέσσερις µήνες, προκειµένου να
αποφανθούν τα ΚΕΠΑ και εποµένως δεν θα υπήρχε καν θέµα να
έρθουµε εµείς και να νοµοθετήσουµε εξάµηνη παράταση του δι-
καιώµατος καταβολής σύνταξης.

Εποµένως αυτό είναι το κλειδί. Έχει οριστεί µια επιτροπή από
παράγοντες και των δυο Υπουργείων, προκειµένου σε σφικτούς
χρόνους, να εξετάζουν το θέµα.

Ήδη αυτήν την ώρα εξετάζεται το ζήτηµα της κατηγοριοποί-
ησης των περιπτώσεων, προκειµένου να έχουµε σε κάποιες πε-
ριπτώσεις βαριάς αναπηρίας, άπαξ, µία φορά, κρίση, ώστε να
µην καταταλαιπωρείται δύο και τρεις φορές ο ίδιος εξεταζόµε-
νος, δεδοµένου ότι δεν πρόκειται, ας πούµε, να ξαναφυτρώσει
ένα ακρωτηριασµένο άκρο, για να ξανακριθεί από µία νέα επι-
τροπή. Αυτά είναι τα πρακτικά βήµατα που µπορούµε να κά-
νουµε, για να δώσουµε ανάσες στο σύστηµα. Νοµίζω ότι αν
ακολουθήσουµε σφικτούς ρυθµούς, θα µπορέσουµε να τα κατα-
φέρουµε. 

Αν σκεφτόµαστε δικαίωµα παράτασης εκ νέου, της καταβολής

της σύνταξης για άλλους έξι µήνες, από τη στιγµή που η λογική
είναι να µη µείνει ο εξεταζόµενος, συνταξιούχος ή ανάπηρος,
χωρίς καµµία πηγή εισοδήµατος, όσο περιµένει να εξεταστεί από
τα ΚΕΠΑ -όχι από υπαιτιότητά του- και βεβαίως εφόσον είναι η
ίδια λογική, είναι και αυτό στο τραπέζι. Θα το δούµε ανάλογα µε
το πώς εξελίσσονται οι βελτιωτικές παρεµβάσεις που κάνουµε
στο σύστηµα. Παραδεχόµαστε το πρόβληµα, κάνουµε πολλά
πράγµατα για να το λύσουµε, είναι σύνθετο, αλλά νοµίζω ότι έχει
κάποια σηµεία-κλειδιά, τα οποία έχουµε επισηµάνει. 

Νοµίζω ότι σύντοµα, εφόσον γίνουν οι σωστές παρεµβάσεις,
δεν θα µιλάµε για παράταση στην παράταση, αλλά για αποφασι-
στικές παρεµβάσεις λύσης στο σύστηµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Γίνονται γνωστά προς το Σώµα τα εξής:
1. Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση
της Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Υπουργείου Υγείας, του Γε-
νικού Αντικαρκινικού Νοσοκοµείου Αθήνας «Άγιος Σάββας» και
της Άννας-Μαρίας Λουΐζας Λάτση».

2. Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει
τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων:

α) «Κύρωση της Συµφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης της Δηµοκρατίας της Ινδονησίας»

β) «Κύρωση του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου της Συµφω-
νίας Αεροπορικών Μεταφορών µεταξύ των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών
µελών που υπεγράφη στις 25 και 30 Απριλίου 2007».

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 1442/21-5-2013 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Κερκύρας του Πανελλή-
νιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αγγελικής Γκερέκου προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ένταξη µορφών και µονάδων ια-
µατικού τουρισµού στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.

Στην επίκαιρη ερώτηση της κυρίας συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υπουργός κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος.

Η κ. Γκερέκου έχει το λόγο, για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώ-
τησή της.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΓΚΕΡΕΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που είστε εδώ και που απαντάτε σ’

αυτήν την επίκαιρη ερώτηση, που συνδέεται άµεσα µε την ανά-
πτυξη και τον τουρισµό σε σχέση µε τα περιθώρια που έχει ο κλά-
δος της υγείας για να αναπτυχθεί. Σ’ αυτήν την επίκαιρη
ερώτηση µιλάµε για το θερµαλισµό και γενικότερα για τις ιαµα-
τικές θεραπείες στη χώρα µας, ως κλάδο τουρισµού υγείας, που
έχει πάρα πολύ σηµαντικές προοπτικές στη χώρα µας. 

Ας µην ξεχνάµε ότι στη χώρα µας έχουµε εκατόν δέκα σηµεία,
πλούσια σε φυσικούς ιαµατικούς πόρους. Οι ειδικοί εκτιµούν ότι
τα επόµενα χρόνια ο θερµαλισµός θα αποτελέσει πεδίο έντονου
ανταγωνισµού µεταξύ των επιχειρήσεων του κλάδου στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Αν λοιπόν λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι κάθε χρόνο
µετακινούνται είκοσι τρία εκατοµµύρια Ευρωπαίοι, ακριβώς γι’
αυτήν τη διαδικασία των θεραπειών, αντιλαµβάνεται κανείς το
πόσο µεγάλα περιθώρια έχουµε σ’ αυτόν τον τοµέα.

Όπως γνωρίζετε, από τον Οκτώβριο του 2013 τίθεται σε εφαρ-
µογή η οδηγία 2011/24 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σχετικά µε τα
δικαιώµατα των ασθενών στο πλαίσιο της διασυνοριακής υγει-
ονοµικής περίθαλψης. Σ’ αυτήν ορίζονται οι προϋποθέσεις µε τις
οποίες οι ασφαλισµένοι στις διάφορες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µπορούν να ωφεληθούν από τη θερµαλιστική θεραπεία
σε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η χρηµατοδότηση όµως
των θεραπειών µε ιαµατικούς φυσικούς πόρους προβλέπεται,
εφόσον αυτές αναγνωρίζονται ως τέτοιες από τα εθνικά συστή-
µατα υγείας. 

Αναφέρω κάποιο χαρακτηριστικό παράδειγµα: Στη Γερµανία
ακριβώς γι’ αυτήν τη θεραπεία ο ασφαλισµένος παίρνει 1.600
ευρώ από το κράτος. Αντίθετα στην Ελλάδα παίρνει 150 ευρώ.
Γνωρίζουµε πόσο διαφορετική είναι η κατάσταση.

Για να µπορέσει όµως η χώρα µας να προσελκύσει αυτούς
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τους ασφαλισµένους των ευρωπαϊκών χωρών για τις θεραπείες
τους, πρέπει να πληρούνται δύο βασικές προϋποθέσεις: να ανα-
γνωριστούν οι διάφορες θερµαλιστικές θεραπείες, ως µορφές
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και να θεσπιστούν σήµατα ποι-
ότητας για τις επιχειρήσεις του κλάδου. 

Όλα αυτά βεβαίως δεν έχουν νόηµα, αν δεν αλλάξει ο αρχαίος
νόµος του 1923 που ισχύει στη χώρα µας για την πιστοποίηση
ιαµατικών πηγών. Το 2010 είχαµε προσπαθήσει να ξεκινήσουµε
αυτήν τη διαδικασία. Ευχόµαστε και ελπίζουµε σε λίγο καιρό, που
θα έλθει το πολυπόθητο νοµοσχέδιο για τον τουρισµό, να είναι
όντως µέσα σ’ αυτό η διαδικασία αυτή για την πιστοποίηση. Φαν-
ταστείτε ότι από τις εκατόν δώδεκα πηγές µόνο οι δεκαοχτώ
έχουν πιστοποιηθεί. 

Θέλω λοιπόν να σας ρωτήσω τα εξής: Πρώτον, το Υπουργείο
Υγείας σκοπεύει να αναγνωρίσει σε προσεχές νοµοσχέδιο τις θε-
ραπείες µε τη χρήση ιαµατικών φυσικών πόρων, ως µορφές πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας και φυσικά να αναγνωρίσει της
µονάδες του κλάδου, ως µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας; 

Δεύτερον, πρόκειται το Υπουργείο να θεσπίσει πλαίσιο για την
εξειδίκευση των κριτηρίων ποιότητας και αξιολόγησης στο ειδικό
σήµα λειτουργίας, που θα παίρνουν οι µονάδες ιαµατικού τουρι-
σµού;

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστούµε

και εµείς. 
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός  Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Συµφωνώ µαζί σας, κυρία συνάδελφε, για τις µεγάλες δυνα-

τότητες τις οποίες έχει η χώρα στην αναπτυξιακή της προοπτική,
µε την αξιοποίηση των φυσικών και πολιτισµικών µας δυνατοτή-
των, αλλά και των αρετών του ελληνικού λαού, οι οποίες γίνονται
αντιληπτές από τους επισκέπτες µας και διαµορφώνουν συγκρι-
τικό πλεονέκτηµα για τη χώρα µας µε τα φιλόξενα αισθήµατα µε
τα οποία τους υποδεχόµαστε. 

Χρειάζεται να προσπαθήσουµε περισσότερο στο θέµα των
υποδοµών και γι’ αυτό η οδηγία 24 του 2011 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στην οποία αναφερθήκατε, αποτελεί ένα εξαιρετικό νο-
µικό πλαίσιο εντός του οποίου µπορούµε να αντιµετωπίσουµε τα
περισσότερα των προβληµάτων τα οποία αναφέρατε. Η οδηγία
είναι προς επεξεργασία από τις Υπηρεσίες του Υπουργείου και
θα έρθει στη Βουλή προς κύρωση τους επόµενους µήνες για να
έχουµε ολοκληρώσει εγκαίρως –η Ελλάδα- τις υποχρεώσεις µας
έναντι αυτής της Οδηγίας και να έχει ενταχθεί στην εσωτερική
νοµοθεσία της χώρας. 

Με αυτήν, λοιπόν, δίνεται η δυνατότητα αξιολόγησης της υγει-
ονοµικής περίθαλψης, της αξιοποίησης του θερµαλισµού και των
πηγών όπως εσείς επισηµάνατε και αναφέρατε και θα αντιµετω-
πίσουµε τα ζητήµατα των ποιοτικών προδιαγραφών, χάριν των
οποίων θα µπορεί και το σήµα να δίδεται και να πιστοποιούνται
οι πηγές. 

Επιπροσθέτως, αυτά τα οποία αναφέρατε µε τα επιχειρήµατά
σας και τις παρατηρήσεις σας, θα παρακαλούσα να τα υποβά-
λετε στο Υπουργείο και σε µένα προσωπικά –όποιες προτάσεις
έχετε για την τροποποίηση διατάξεων νόµων οι οποίοι έρχονται
προ πολλών δεκαετιών- ούτως ώστε να δηµιουργήσουµε τα ευέ-
λικτα νοµικά εργαλεία που θα µας επιτρέψουν να αναπτύξουµε
τις υποδοµές στις οποίες αναφερθήκατε. 

Σε ό,τι αφορά την υδροθεραπεία µε τη χρήση ιαµατικών φυσι-
κών πόρων ως µορφή πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, περιµέ-
νουµε γνωµοδότηση του Κεντρικού Συµβουλίου Υγείας. Χάριν
αυτής της γνωµοδοτήσεως θα µπορέσουµε να πάρουµε τις επό-
µενες αποφάσεις και αν χρειάζεται οποιαδήποτε άλλη νοµοθε-
τική ρύθµιση. 

Πιστεύω ότι είναι µια ισχυρή προϋπόθεση για να αναπτύξουµε
δραστηριότητες, να προσελκύσουµε επισκέπτες οι οποίοι θα
επωφεληθούν από τις παρεχόµενες υπηρεσίες στον ιαµατικό
τουρισµό. Παρακαλώ για τις περαιτέρω υποδείξεις σας, ούτως
ώστε το νοµικό πλαίσιο -το οποίο θα φέρουµε στη Βουλή προς
ψήφιση, να είναι κατά το δυνατόν αρτιότερο.

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει η κ. Γκε-
ρέκου.  

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΓΚΕΡΕΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι για την κοινή αντίληψη, όµως αντι-

λαµβάνεστε και εσείς ότι όλα αυτά τα οποία συζητάµε τώρα, θα
έπρεπε να έχουν γίνει χθες. Μάλιστα είχα αναφερθεί σε µια ερώ-
τηση που σας είχα κάνει πριν από καιρό, στο θέµα του ιατρικού
τουρισµού -κάτι που περιµένουµε επίσης, γιατί είναι ένα ευρύ-
τερο πεδίο- το οποίο επίσης πρέπει να τρέξουµε για να µην χά-
νουµε ούτε µία µέρα, δεδοµένου ότι η χώρα µας έχει ανάγκη από
έσοδα και πόρους. Να µην γκρινιάζουµε γι’ αυτά που δεν µπο-
ρούµε αλλά να κάνουµε αυτά που µπορούµε. 

Όλοι οι εµπλεκόµενοι φορείς της τουριστικής ανάπτυξης και
πολιτικοί έχουµε συνειδητοποιήσει ότι η στροφή σε ειδικές µορ-
φές τουρισµού, όπως είναι ο ευρύτερος ιαµατικός τουρισµός,
είναι ένας όρος επιβίωσης της τουριστικής µας οικονοµίας και
µάλιστα, κύριε Υπουργέ, για όλον το χρόνο, για την επιµήκυνση
της τουριστικής µας περιόδου. Γι’ αυτό τονίζω ότι οποιαδήποτε
νοµοθετική πρωτοβουλία –και χαίροµαι που αναφέρατε ότι και
εσείς πιστεύετε πως πρέπει να γίνει το γρηγορότερο δυνατόν-
πρέπει ταυτόχρονα να πληροί αυτά τα δύο ζητήµατα: Πρώτον,
την ποιοτική σήµανση των εγκαταστάσεων θερµαλισµού υγείας
και, δεύτερον, τη διασφάλιση ότι αυτή η κατηγορία αγωγής
υγείας αναγνωρίζεται πράγµατι από τη χώρα µας. 

Χρειάζεται, λοιπόν, ένα νοµοθετικό πλαίσιο απλό και ευέλικτο,
το οποίο να «παντρεύει» το θερµαλισµό µε τον τουρισµό. Και
εδώ, βεβαίως, θα έχετε αρωγούς κι εµάς µε προτάσεις µας και
θα τις συζητήσουµε. Χρειάζεται να συµπεριληφθούν στην πρω-
τοβάθµια φροντίδα υγείας όλες οι µορφές αγωγής µε τη χρήση
ιαµατικών φυσικών πόρων. Χρειάζεται να µπουν κανόνες στο
πλαίσιο του ειδικού σήµατος λειτουργίας των µονάδων ιαµατικής
θεραπείας και να αξιολογούνται οι κύκλοι θεραπείας µε συγκε-
κριµένα στοιχεία, ώστε κάθε µονάδα να αξιολογείται αλλά και να
ταξινοµείται από το κράτος ως προς το επίπεδο των υπηρεσιών
που προσφέρει. Αυτό εξάλλου θα συµβάλλει όχι µόνο στην αξιο-
πιστία των επιχειρήσεων, αλλά και στην υγιή ανταγωνιστικότητά
µας προς ένα πολύ µεγάλο αριθµό ενδιαφεροµένων που θα µπο-
ρούµε να έχουµε στη χώρα µας.

Σηµειώνω ότι σήµερα κανένα υδροθεραπευτήριο –αν είναι δυ-
νατόν- δεν έχει άδεια ή µε βάση την υπουργική απόφαση 18401
βεβαίωση λειτουργίας. Επιτέλους πρέπει αυτό να το σταµατή-
σουµε. 

Τα οφέλη από τον προσδιορισµό κριτηρίων για την απόκτηση
σήµατος ποιότητας είναι πράγµατι πολλαπλά. Η αναγνωρισιµό-
τητα, η προβολή αυτής της µορφής τουρισµού σε όλα τα επί-
πεδα των ιαµατικών πηγών και θεραπειών -πιστοποιηµένες
εγκαταστάσεις- θα προσελκύσουν σίγουρα πολύ περισσότερους
επισκέπτες. Επίσης, µπορούµε να αξιοποιήσουµε το τρίπτυχο
υγεία-ευεξία-οµορφιά σε όλο το εύρος του και µε ό,τι σηµαίνει
αυτό για την οικονοµία µας. 

Άρα το Υπουργείο το δικό σας -και φυσικά το Υπουργείο Του-
ρισµού- µε τη βοήθεια όλων που συναντιλαµβάνονται αυτά τα δε-
δοµένα, νοµίζω ότι είναι αυτήν τη στιγµή απαραίτητο. 

Αντιλαµβάνοµαι, βεβαίως, την κατάσταση των ελληνικών
ασφαλιστικών ταµείων, γι’ αυτό δεν στάθηκα πάρα πολύ σ’ αυτό.
Παρ’ όλα αυτά, η ανάδειξη της Ελλάδας σε διεθνές κέντρο του
θερµαλιστικού τουρισµού υγείας -και γενικότερα του ιαµατικού-
θα έχει πολλαπλό όφελος για την εθνική οικονοµία. Η ανάπτυξη
του κλάδου σηµαίνει εξάλλου και τη δηµιουργία θέσεων εργα-
σίας, κύριε Υπουργέ, όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι και εποµένως
έσοδα για τα ασφαλιστικά ταµεία. Άρα αυτά µπορεί να γυρίσουν
στον Έλληνα ασφαλισµένο, που κι αυτός να µπορεί να ωφεληθεί
ακριβώς απ’ αυτές τις θεραπείες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ο πλούτος των ιαµατικών πηγών –και τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε- σε συνδυασµό µε τις ιδανικές κλιµατικές συνθήκες, µας δί-
νουν ένα µοναδικό πλεονέκτηµα για τη χώρα µας. Μην ξεχνάµε
εξάλλου ότι εδώ, σ’ αυτήν τη χώρα, γεννήθηκαν και πρωτοάνθι-
σαν οι ιαµατικές θεραπείες. Επιτρέψτε µου να πω ότι αυτή η δια-
χρονική παράλειψη ενδιαφέροντος γι’ αυτό το θέµα είναι ακόµη
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µία παράµετρος έλλειψης ενδιαφέροντος, αξιοποίησης του δικού
µας πλούτου.  

Επιτέλους, ίσως και µέσα σ’ αυτήν την κρίση, ας συνειδητο-
ποιήσουµε τα αυτονόητα ότι πρέπει να γίνουν το ταχύτερο δυ-
νατόν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς. 
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για τη δευτερολογία του.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρό-

εδρε, σας ευχαριστώ.
Δεν έχω παρά να συµφωνήσω µαζί σας. Η δευτεροµιλία σας

προσδίδει ένα πλαίσιο εντός του οποίου µπορούµε να αναπτύ-
ξουµε όλες αυτές τις δραστηριότητες προς όφελος της ελληνι-
κής οικονοµίας, της ελληνικής κοινωνίας, µε τη δηµιουργία
µονάδων, οι οποίες θα ενισχύσουν τα πλεονεκτήµατα της χώρας
στον τοµέα του τουρισµού υγείας, µε την ευρεία έννοια και του
θερµαλισµού ειδικότερα και τη δηµιουργία, φυσικά, θέσεων ερ-
γασίας, που είναι το µεγάλο ζητούµενο στη σηµερινή εποχή. 

Χρειάζεται να γίνουν πολλά, όπως σας είπα και στην πρωτοµι-
λία µου. Ο  δηµόσιος τοµέας διαθέτει τις πηγές, τις σηµερινές
υποδοµές, διαθέτει τους χώρους, διαθέτει το φυσικό πλούτο.
Πρέπει να προσελκύσουµε και τους πόρους από την ιδιωτική
πρωτοβουλία και µε συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα
να µεγιστοποιήσουµε τα αποτελέσµατά µας.

Είµαστε σε καθηµερινή συνεργασία µε την αρµόδια Υπουργό
Τουρισµού κ. Κεφαλογιάννη. Έχουµε εξαντλήσει τη συζήτηση µε
τους ενδιαφεροµένους. Κάθε φορά που φτάνουµε κοντά στο
τέλος, αισθανόµαστε την ανάγκη να επικαιροποιήσουµε επιλο-
γές, διότι φορείς τοπικών κοινωνιών των τουριστικών επιχειρή-
σεων µας υποδεικνύουν βελτιώσεις. Θεωρώ ότι είµαστε στο
τελευταίο στάδιο, ούτως ώστε να έρθουµε µε ένα ολοκληρωµένο
πλαίσιο νοµοθετικών ρυθµίσεων που θα δίνει απάντηση στις προ-
κλήσεις των καιρών και θα επιτρέψει την ανάπτυξη των επιχειρη-
µατικών δραστηριοτήτων.

Θέλω, τέλος, να σας πω πως σε ό,τι αφορά τις αποζηµιώσεις,
το τίµηµα το οποίο αναγνωρίζουν τα ασφαλιστικά ταµεία για τις
ιαµατικές θεραπείες, µπορεί να είναι περιορισµένο υπό το βάρος
των δηµοσιονοµικών συνθηκών. Επιτρέπει, όµως, να προσελκύ-
σουµε χάριν αυτού του τιµήµατος επισκέπτες από άλλες χώρες
που τα ταµεία τους αναγνωρίζουν ακριβότερη αποζηµίωση,
ούτως ώστε κι εδώ να δηµιουργηθεί ένα πλεονέκτηµα για τη
χώρα. 

Σας ευχαριστώ για όλες τις παρατηρήσεις. Θα συνεργαστούµε
για την τελική διαµόρφωση των νοµοθετικών ρυθµίσεων.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Σούδας
Χανίων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στην έκτη µε αριθµό 1441/21-5-2013 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθη-
νών, κ. Οδυσσέα Βουδούρη, προς τους Υπουργούς Υγείας και
Εξωτερικών, σχετικά µε τη λειτουργία και την προοπτική του κοι-
νωφελούς ιδρύµατος «Ερρίκος Ντυνάν». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Λυκουρέντζος.
Ο κ. Βουδούρης έχει το λόγο για να αναπτύξει την επίκαιρη

ερώτησή του. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι το θέµα του ιδρύµατος «Ερρίκος

Ντυνάν» βρίσκεται σε µια πολύ κρίσιµη καµπή. Πρόκειται να πω-
ληθεί την ερχόµενη περίοδο. Δεν θα αναφερθώ στο µέγα σκάν-
δαλο -ίσως το µεγαλύτερο σκάνδαλο- της τελευταίας δεκαετίας
στο χώρο της υγείας. Βλέπουµε ένα εξαιρετικά ευγενές εγχεί-
ρηµα, το οποίο είναι να δηµιουργηθεί ένα µη κρατικό, µη κερδο-
σκοπικό ίδρυµα ανοίγοντας έναν πολύ µεγάλο δρόµο. Αυτό το

εγχείρηµα εκτροχιάστηκε τελείως και τα χρήµατα, τα οποία δό-
θηκαν από απλούς ανθρώπους για ένα συγκεκριµένο ανθρωπι-
στικό σκοπό, καταλήγουν τελικά στον εµπορικό χώρο.

Τα ερωτήµατά µου είναι τρία:
Το πρώτο ερώτηµα θέλω να το θέσω καθαρά σε µια πολιτική

βάση. Δεν ενδιαφέρει σε αυτό το ερώτηµα η νοµότυπη, αν θέ-
λετε, πτυχή του προβλήµατος. Πώς νοµιµοποιείται πολιτικά ένα
ίδρυµα, το οποίο δηµιουργήθηκε µε χρήµατα του Ερυθρού Σταυ-
ρού από χρήµατα δωρητών, να καταλήγει να χρηµατοδοτεί τε-
λικά τον εµπορικό ιδιωτικό τοµέα;

Το δεύτερο ερώτηµα: Πώς θα διερευνηθούν και πώς θα απο-
δοθούν οι ευθύνες γι’ αυτό το µεγάλο σκάνδαλο;

Και το τρίτο ερώτηµα αφορά τα ερωτήµατα που έχουν τεθεί
από τη Διεθνή Οµοσπονδία των Ερυθρών Σταυρών όσον αφορά
στα διάφορα φαινόµενα κακοδιαχείρισης και τις διάφορες ατα-
σθαλίες, θα λέγαµε, που φαίνονται ότι  υπάρχουν όχι µόνο στο
ίδρυµα «Ερρίκος Ντυνάν» αλλά επίσης στον Ελληνικό Ερυθρό
Σταυρό.

Αυτές είναι οι τρεις βασικές ερωτήσεις.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς. Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο να απαντήσει. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, εµείς εδώ συζητούµε πολιτικά, αλλά οι απο-

φάσεις λαµβάνονται µε βάση την ισχύουσα νοµοθεσία. Αυτό ση-
µαίνει ότι το νοµικό καθεστώς που διέπει το κοινωφελές ίδρυµα
«Ερρίκος Ντυνάν» είναι καθεστώς το οποίο ουσιαστικά αφορά τη
δραστηριότητα οποιασδήποτε επιχείρησης λειτουργεί µε τους
κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας. Αυτά λέει ο ν.2071/1992 και ο
ν.2082/1992 µε τον οποίο επίσης αναγνωρίστηκε η σύσταση από
τον Ελληνικό Ερυθρό Σταυρό του κοινωφελούς ιδρύµατος µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε την επωνυµία «Κοινωφελές
Ίδρυµα «Ερρίκος Ντυνάν» ΝΠΙΔ». 

Γνωρίζετε από απαντήσεις που έχω δώσει και άλλη φορά στη
Βουλή ότι η επισπεύδουσα αρχή για την αλλαγή του ιδιοκτησια-
κού καθεστώτος του ιδρύµατος «Ερρίκος Ντυνάν» ήταν η Λαϊκή
Τράπεζα η οποία το έχει δανειοδοτήσει γενναιόδωρα. Ξεκίνησε
τη διαδικασία ούτως ώστε µπροστά στο αδιέξοδο της λειτουρ-
γίας του ιδρύµατος να εξευρεθεί επενδυτής ο οποίος θα εγγυάτο
µε την προσφορά του, τη συνέχιση της λειτουργίας του «Ερρίκος
Ντυνάν». 

Ατυχώς για όλους µας η Λαϊκή Τράπεζα υφίσταται την περιπέ-
τεια που είναι γνωστή σε όλους µας λόγω των τελευταίων εξελί-
ξεων στην κυπριακή οικονοµία. Η όλη υπόθεση περιπλέκεται έτι
περισσότερο. Τα δάνεια που είχε συνάψει η Λαϊκή Τράπεζα -µε
διαφόρους, όχι µόνο µε το «Ερρίκος Ντυνάν»- µεταφέρονται
στην Τράπεζα Κύπρου. Είµαστε σε συνεχή επικοινωνία για να
δούµε ποιος θα είναι ο τελικός διαχειριστής αυτής της υπόθε-
σης. Δυστυχώς φοβούµαι ότι και αυτή η διαδικασία η οποία ξε-
κίνησε, δεν θα τελεσφορήσει, εάν δεν υπάρχει η επισπεύδουσα
αρχή, η οποία θα επιµείνει στην εξυγίανση και στην αλλαγή του
ιδιοκτησιακού καθεστώτος του «Ερρίκος Ντυνάν».

Εµείς από την πλευρά µας ως Κυβέρνηση και χάριν των εργα-
ζοµένων, αλλά και της λειτουργίας του νοσοκοµείου, για τρίτη
φορά εκδώσαµε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και εξασφα-
λίσαµε την ασφαλιστική ενηµερότητα, αναλαµβάνοντας τεράστιο
βάρος. Το να δίνεις ασφαλιστική ενηµερότητα σε ένα ίδρυµα, βε-
βαίως κοινωφελές, µη κερδοσκοπικό αλλά ιδιωτικού δικαίου, δεν
είναι µικρή υπόθεση, διότι υπάρχουν ευθύνες, όπως σωστά ανα-
φέρατε, στη διαχείριση, των οποίων ο έλεγχος αναστέλλεται µε
τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Και δεν είναι αυτό στις
προθέσεις µας, αλλά είµαστε υποχρεωµένοι από την άλλη να
εξασφαλίζουµε τη λειτουργία του «Ερρίκος Ντυνάν».

Θα αναφερθώ στον Ελληνικό Ερυθρό Σταυρό στη δευτεροµι-
λία µου, αλλά αυτό το οποίο θέλω να σας πω είναι ότι από την
πλευρά του Υπουργείου Υγείας, σε ό,τι αφορά τις δικές µου αρ-
µοδιότητες και ευθύνες, οι οποίες περιορίζονται αφ’ ενός στον
έλεγχο της ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών και αφ’ ετέ-
ρου στη διαχείριση της κρατικής επιχορήγησης, όχι προς το «Ερ-
ρίκος Ντυνάν», γιατί δεν δίδεται, αλλά προς τον Ελληνικό
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Ερυθρό Σταυρό, έχουν διαταχθεί οι έλεγχοι ως όφειλα. 
Προσφάτως έφθασε στο Υπουργείο προγενέστερος έλεγχος

που είχε διαταχθεί από προηγούµενη πολιτική ηγεσία, από το
Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης, σε ό,τι αφορά τον Ελλη-
νικό Ερυθρό Σταυρό για προηγούµενα έτη. Θα πάρει το δρόµο
του προς τη δικαιοσύνη αυτό το πόρισµα του ελέγχου, το οποίο
ήρθε από το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης. Εν συνε-
χεία, για οποιονδήποτε έλεγχο έχει ασκηθεί και τίθεται υπ’ όψιν
µου το πόρισµα των ελεγκτών, εγώ θα πράττω αυτό το οποίο ορί-
ζει ο νόµος ότι πρέπει να πράξω. 

Δεν υπάρχει ανοχή, δεν υπάρχει επιείκεια. Υπάρχει απαίτηση,
όπως σωστά το θέσατε, για διαφάνεια, για καταλογισµό ευθυ-
νών, διότι πρόκειται για µία υπόθεση η οποία δεν µπορεί να στιγ-
µατίζει τη δηµόσια ζωή της χώρας περαιτέρω. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ο κ. Βουδούρης έχει το λόγο για τη δευτερολογία του.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, καταγράφω ότι το

βασικό θέµα το οποίο επικαλείστε είναι ο ιδιωτικός χαρακτήρας
του «Ερρίκος Ντυνάν» και προφανώς αυτό το οποίο λέτε είναι
εντελώς βάσιµο. Βέβαια, αυτό είναι µέρος του προβλήµατος,
διότι είναι εντελώς παράδοξο, για να µην πω παράξενο, να αντι-
µετωπίζουµε ένα ίδρυµα όπως ο Ερυθρός Σταυρός ή το «Ερρί-
κος Ντυνάν» µε τον ίδιο τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζουµε µία
ανώνυµη εταιρεία. Εδώ υπάρχει ένα κενό, αλλά βέβαια, αυτό
είναι µία άλλη ιστορία. Ξέρετε ότι εγώ προσωπικά έχω κάνει προ-
τάσεις πάνω σ’ αυτό το θέµα. Πιστεύω ότι πρέπει να υπάρξει µία
αρχή, η οποία να ρυθµίζει τις σχέσεις µεταξύ κράτους και κοινω-
φελών ιδρυµάτων, αλλά δεν θέλω να επεκταθώ σ’ αυτό.

Θέλω, όµως, να πω τα εξής: Κατ’ αρχάς, για το µέγεθος του
σκανδάλου. Εάν αθροίσουµε το έλλειµµα του «Ερρίκος Ντυνάν»
και τις οφειλές του, φθάνουµε περίπου στα 300 εκατοµµύρια, τα
οποία στην ουσία κλάπηκαν από τους δωρητές του Ερυθρού
Σταυρού. Θεωρώ ότι η πολιτεία σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί
να µείνει αδιάφορη. 

Όσον αφορά τώρα την καρδιά του προβλήµατος και σχετικά
µε το ιδιωτικό καθεστώς το οποίο αναφέρατε, το ιδιωτικό καθε-
στώς δεν αναιρεί δύο βασικά σηµεία. Το πρώτο είναι ότι το κρά-
τος συµµετείχε στη διαχείριση αυτού του ιδιωτικού φορέα. Το
κράτος είχε τρεις εκπροσώπους στο διοικητικό συµβούλιο και,
απ’ όσο ξέρω, από το 2006 και µετά είχε τον Αντιπρόεδρο, ο
οποίος είχε και την οικονοµική ευθύνη της διαχείρισης. Άρα
υπάρχει µία άµεση πολιτική ευθύνη των κυβερνήσεων που διό-
ρισαν αυτούς τους εκπροσώπους. Και αυτό, βέβαια, δεν αναιρεί-
ται από το ιδιωτικό καθεστώς του «Ερρίκος Ντυνάν».

Το δεύτερο στοιχείο, κύριε Υπουργέ, είναι ότι το «Ερρίκος Ντυ-
νάν», όπως και ο Ερυθρός Σταυρός, έχουν ένα ιδιαίτερο καθε-
στώς. Είναι ιδρύµατα, τα οποία είναι υπό την εποπτεία του
κράτους. Είναι η αρχή του ιδρύµατος. 

Η ερώτηση, λοιπόν, είναι η εξής: Πολύ σωστά αναφέρατε τους
ελέγχους που έχουν γίνει. Κατ’ αρχάς, γιατί αυτοί οι έλεγχοι άρ-
χισαν µόνο το 2010, ενώ τα προβλήµατα ήταν γνωστά από πριν;
Ποια είναι τα αποτελέσµατα αυτών των ελέγχων, που έγιναν το
2010 από το ΣΔΟΕ, το 2011 από το ΣΕΥΠ και τώρα αυτού του
ελέγχου τον οποίο διατάξατε –και σωστά κάνατε- το 2013; Ποια
είναι τα αποτελέσµατα και κυρίως ποια µέτρα θα πάρει η Κυβέρ-
νηση, όταν είµαστε µπροστά σε ένα πολύ µεγάλο παράδοξο, το
οποίο συνίσταται στο ότι αυτή η διοίκηση, που είναι υπεύθυνη γι’
αυτό το θέµα, που είναι υπεύθυνη γι’ αυτές τις σπατάλες, είναι
τώρα η διοίκηση η οποία θα διαπραγµατευθεί την πώληση; 

Και το λέω, διότι έχω βάσιµες πληροφορίες ότι ο τρόπος που
θα διοργανωθεί η πώληση είναι σκανδαλώδης. 

Ακούω ορισµένα ποσά τα οποία είναι συµβολικά, εάν σκε-
φθούµε ότι αυτό το ίδρυµα είναι ένα νοσοκοµείο πενήντα χιλιά-
δων τετραγωνικών µέτρων, σε ένα οικόπεδο δέκα στρεµµάτων
στο κέντρο της Αθήνας, το οποίο, αν αθροίσουµε και τη φήµη
την οποία έχει αποκτήσει, έχει µία τεράστια αξία. Είναι, λοιπόν,
πάρα πολύ σηµαντικό να διαφυλάξουµε τους όρους µε τους
οποίους θα γίνει αυτή η πώληση. 

Η ερώτηση, λοιπόν, είναι η εξής: Είσαστε διατεθειµένος αυτό

το θέµα να το παραπέµψετε στη δικαιοσύνη; Άµεσα, όµως, διότι
το θέµα τίθεται τώρα. Εάν ακολουθήσουµε τους ρυθµούς της δι-
καιοσύνης, το χάσαµε το τρένο. Είσαστε διατεθειµένος να ζητή-
σετε την αλλαγή της διοίκησης και είσαστε διατεθειµένος να το
κάνετε µε ασφαλιστικά µέτρα; 

Τέλος, θέλω να πω το εξής: Υπάρχει ένα µεγάλο θέµα και για
τους εργαζόµενους. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό, ειδικά σε αυτήν
την περίοδο που διανύουµε, να κάνουµε το παν -και η Κυβέρνηση
και το Υπουργείο σας- για να µη χαθούν θέσεις εργασίας. Θα
ήθελα, λοιπόν, να ρωτήσω τι σκέφτεστε να κάνετε πάνω σε αυτό
το θέµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς. 
Ο Υπουργός Υγείας κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος έχει το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ουδεµία σκανδαλώδης αλλαγή του ιδιοκτη-

σιακού καθεστώτος θα γίνει ανεκτή από τη σηµερινή πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Υγείας. Καµµία περίπτωση δεν υπάρχει
να ανεχθούµε τέτοιες πρακτικές. Θα εξαντλήσουµε όλες τις δυ-
νατότητες τις οποίες έχουµε, για να αποτρέψουµε την οποιαδή-
ποτε µεθόδευση. 

Στη διαχείριση αυτής της κρίσης, επιτρέψτε µου να µην απο-
καλύπτω εδώ -όχι για άλλους λόγους, αλλά για λόγους αποτελε-
σµατικότητος- ποιες είναι οι δυνατότητες τις οποίες έχουµε στη
διάθεσή µας. Και πρέπει να σας πω ότι βεβαίως διέπεται από
τους κανόνες, τις αρχές της ιδιωτικής οικονοµίας, αλλά υπάρχει
και το δηµόσιο συµφέρον.  Εποµένως -και µε την παρουσία και
του αξιότιµου Προέδρου, του κ. Κακλαµάνη, που γνωρίζω την
ευαισθησία του- σας διαβεβαιώνω κι εσάς και τον κύριο Πρόεδρο
ότι δεν υπάρχει περίπτωση να ανεχθούµε την οποιαδήποτε σκιά. 

Η αλλαγή του ιδιοκτησιακού καθεστώτος θα πρέπει να ολο-
κληρωθεί µε επισπεύδουσα αρχή την τράπεζα, µε απόλυτη δια-
φάνεια, εάν απαιτηθούν νοµοθετικές ρυθµίσεις, αυτές θα είναι
εκ των προτέρων γνωστές και όχι εκ των υστέρων και βεβαίως
µε απόλυτο έλεγχο και εν συνεχεία καταλογισµό ευθυνών, όπου
υπάρχουν. 

Σε ό,τι αφορά τη διοίκηση του Ελληνικού Ερυθρού Σταυρού,
πράγµατι συµβαίνουν καταστάσεις οι οποίες δεν εξηγούνται µε
τη λογική. Δεν είναι ευεξήγητη η συµπεριφορά εκείνων οι οποίοι
αναδεικνύονται πρόεδροι του Ελληνικού Ερυθρού Σταυρού. Μετ’
ολίγον κάµπτονται, υπό το βάρος της οποιασδήποτε –ακούστε-
προτάσεως µοµφής στο Διοικητικό Συµβούλιο του Ελληνικού
Ερυθρού Σταυρού και µετά αναδεικνύεται άλλος πρόεδρος, ο
οποίος δι’ επιστολής γνωστοποιεί στο Διοικητικό Συµβούλιο του
«Ερρίκος Ντυνάν» ότι δεν µπορεί να ασκήσει τα καθήκοντά του,
διότι είναι απασχοληµένος. 

Αυτά συµβαίνουν στον Ελληνικό Ερυθρό Σταυρό. Διότι υπάρ-
χει καταστατικό, το οποίο έχει απορρίψει ο διεθνής οργανισµός
Ερυθρός Σταυρός και δεν συµµορφώνεται η σηµερινή διοίκηση
του Ελληνικού Ερυθρού Σταυρού.

Μην θεωρεί η διοίκηση του Ελληνικού Ερυθρού Σταυρού και
παρακαλώ καµµία και κανένας από εσάς ότι απέναντι σε αυτήν
την υπόθεση αδιαφορεί η ελληνική Κυβέρνηση.

Η µεταφορά της Γενικής Γραµµατείας Πρόνοιας από το
Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης στο Υπουργείο
Εργασίας, καθώς και των οργανισµών που υπάγονται, µετέφερε
και την αρµοδιότητα σε ό,τι αφορά τον Ελληνικό Ερυθρό Σταυρό
στο Υπουργείο Εργασίας και ο Γενικός Διευθυντής Πρόνοιας εκ-
προσωπεί την Κυβέρνηση στον Ελληνικό Ερυθρό Σταυρό.

Από την άλλη πλευρά εµείς από τον τακτικό µας προϋπολογι-
σµό επιχορηγούµε µε 13 εκατοµµύρια τη λειτουργία του Ελληνι-
κού Ερυθρού Σταυρού. Είναι γενναιόδωρη χρηµατοδότηση.
Αυτές οι συνθήκες συνθέτουν, συγκροτούν το πεδίο εντός του
οποίου µπορούν να εκδηλωθούν οι κυβερνητικές πρωτοβουλίες.

Αυτό για το οποίο µπορώ να σας διαβεβαιώσω είναι ότι µε αυ-
στηρή προσήλωση στις διατάξεις οι οποίες ισχύουν, στις δυνα-
τότητες που έχει η Κυβέρνηση, είτε στο πρόσωπο του Υπουργού
Υγείας είτε στο πρόσωπο του Υπουργού Εργασίας, θα εξαντλη-
θούν τα περιθώρια, ούτως ώστε αυτή η υπόθεση να µην πάρει
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τις διαστάσεις τις οποίες εσείς περιγράψατε µε εξαιρετική ευαι-
σθησία και µε µηδενική ανοχή απέναντι σε φαινόµενα διαφθο-
ράς. Αυτή είναι και η δική µας θέση: «µηδενική ανοχή». 

Επειδή, όµως, η υπόθεση δεν αφορά µόνο τα της διαχειρί-
σεως, αλλά αφορά και το µέλλον χιλίων πενήντα εργαζοµένων
στο «Ερρίκος Ντυνάν» και περίπου πεντακοσίων εργαζοµένων
στον Ελληνικό Ερυθρό Σταυρό κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν -και
σας είπα αναλαµβάνοντας και κόστος µε τις πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου- εξαντλώντας τις δυνατότητες του ΕΟΠΥΥ να µε-
ταβιβάζουµε κατά καιρούς κεφάλαια, για να εξασφαλιστεί η
όποια εξόφληση έναντι των οφειλοµένων στους εργαζοµένους
και τα λειτουργικά του νοσοκοµείου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Είναι µια εξαιρετικά δύσκολη υπόθεση, η οποία έγινε δυσχε-
ρέστερη εξαιτίας των αλλαγών στην Κύπρο. Όπως και να έχει
όµως -θα πω µια τελευταία φράση- εµείς θα σταθούµε µε ευθύ-
τητα, µε παρρησία, µε σθένος και δεν θα επιτρέψουµε να µετα-
τραπεί η υπόθεση αυτή σε µια ένοχη υπόθεση για όλους µας και
κυρίως δεν θα επιτρέψουµε να διασύρεται η χώρα µας στη διε-
θνή κοινότητα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 1451/21-5-2012 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του πρώην Προέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Β’ Αθηνών του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
κ. Απόστολου Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τις προθέ-
σεις της Κυβέρνησης για την κατάργηση διατάξεων του
ν.1566/85 που αφορούν την εύρυθµη λειτουργία της δευτερο-
βάθµιας τεχνολογικής εκπαίδευσης.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Παπαθεοδώρου.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, φανταστείτε

ένα χώρο µε πλήθος πολυτίµων αλλά και εύθραυστων αντικειµέ-
νων, στον οποίον εκείνος που έχει κυρίως την ευθύνη της διαφύ-
λαξης της ακεραιότητας αυτών των πολυτίµων αντικειµένων να
πετροβολά τους διερχόµενους πολίτες. 

Λυπούµαι γι’ αυτήν την εικόνα -όχι µόνο σήµερα αλλά και
άλλες φορές, αφού επί τέσσερα χρόνια θήτευσα στο Υπουργείο
Παιδείας ως Υπουργός- που έδωσαν κατά καιρούς οι διάφορες
πολιτικές ηγεσίες διαφόρων κυβερνήσεων. Σήµερα, έχουµε απτά
δείγµατα µιας τέτοιας αντίληψης. Δεν θα την πω ανεύθυνη -γιατί
ίσως θα είναι και υποτιµητικό- αλλά χαρακτηριστική της µη αί-
σθησης των συνεπειών από ενέργειες που πρέπει να προσµετρά
κανείς, πριν προχωρήσει σε αυτές, δηλαδή το τι θα ακολουθήσει.
Είναι  αυτός ο µύθος του κοινωνικού αυτοµατισµού, ότι «εντάξει,
εµείς πετάµε πέτρες, αλλά αυτός που θα πάει να µας τις επιστρέ-
ψει θα έχει να αντιµετωπίσει τους άλλους πολίτες που διέρχονται
και θα τον εµποδίσουν». 

Πριν µπω στο καθαυτό θέµα της ερώτησής µου, θα ήθελα να
πω ότι πραγµατικά εκπλήσσοµαι αυτές τις ηµέρες, διότι έζησα,
κύριε Υπουργέ, την αγωνία των Γενικών Εξετάσεων επί τέσσερα
χρόνια και έπρεπε από τις τέσσερις η ώρα µετά τα µεσάνυχτα
να είµαι εκεί, διότι δεν ήξερα όσον αφορά το πλήθος των καθη-
γητών που συγκροτούσαν την εξεταστική επιτροπή πόση υπευ-
θυνότητα έχουν όλοι και τι απόψεις έχει ο καθένας ή τι µπορεί
να κρύβει στο κεφάλι του.

Με εκπλήσσει και µε ενοχλεί όταν διαπιστώνω -και πανθοµο-
λογείται- ότι ο συνδιαχειριστής ενός site, που ουσιαστικά χρησι-
µοποιείται από φροντιστές, από άλλους καθηγητές, από
µαθητές, µε ασκήσεις κ.λπ., βρίσκεται µέλος της Κεντρικής Επι-
τροπής των Εξετάσεων. Με εκπλήσσει ακόµα περισσότερο µία
ανακοίνωση της επιτροπής αυτής, που λέει ότι δεν υπάρχει θέµα
ούτε ηθικής τάξεως ούτε δεοντολογίας. 

Εκείνο που µε ενοχλεί περισσότερο και προσωπικά, διότι είµαι
απόφοιτος νυχτερινού σχολείου, είναι µία άλλη ανακοίνωση
αυτής της Κεντρικής Επιτροπής, που λέει ότι ναι µεν ένα θέµα
µαθηµατικών που δόθηκε για τους αποφοίτους των νυχτερινών

σχολείων, των νυχτερινών λυκείων, έχει βάση ασύµβατη, αλλά
αφορά πεντακόσιους υποψηφίους. Και λένε «θα δούµε τι θα κά-
νουµε».

Αυτά δεν χαρακτηρίζουν Υπουργείο Παιδείας. Το Υπουργείο
λέγεται «παιδείας» όχι «εκπαίδευσης». Έχει µεγάλη σηµασία
αυτό. Δεν είναι απλώς ένα παζάρι γνώσεων. Είναι το πώς καλ-
λιεργείται η προσωπικότητα των νέων ανθρώπων, ώστε όταν
φτάνουν παραπάνω να µην εγκαταλείπουν τόσο εύκολα και να
µην αποβάλλουν ως περιττά βάρη κάποιες αξίες και αρχές που
θα έχουν εµπεδώσει στη σχολική περίοδο της ζωής τους. 

Έρχεται και αυτό το θέµα, το οποίο όζει απαράδεκτης γραφει-
οκρατικής αντίληψης. Τα πρωτεία έχει το Υπουργείο Προεδρίας,
όπως λεγόταν παλαιότερα, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης, όπως λέγεται τώρα, το οποίο είναι η
χαρακτηριστική περίπτωση του υδροκεφαλισµού της διοίκησης,
του συγκεντρωτισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Πρόεδρε, να
ακούσουµε τον Υπουργό. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Βεβαίως, τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 

Αντί να παίζει ρόλο επιτελικό, έρχεται, παρεµβαίνει στη λει-
τουργία του κάθε τοµέα. Κι εδώ σας λέει ουσιαστικά να καταρ-
γήσετε ένα θεµελιακό νόµο, για τον οποίο εσείς ξέρετε,
υποθέτω, ότι αυτόν το χαρακτήρα έχει, το ν.1566 για την τεχνο-
λογική εκπαίδευση, µε τον υποβιβασµό, κύριε Πρόεδρε, των τε-
χνολόγων εκπαιδευτικών, που προφανώς θα προκαλέσει
δικαιολογηµένες αντιδράσεις, µε συνέπειες που –επαναλαµ-
βάνω- δεν τις λαµβάνει πιο πριν το Υπουργείο Παιδείας υπ’ όψιν
του, όταν κινεί αυτήν τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού κ. Θεόδωρος Παπαθεοδώρου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την επίκαιρη
ερώτηση που καταθέσατε, γιατί θα µου δώσετε τη δυνατότητα
να αποσαφηνίσω κάποια πράγµατα. 

Εισαγωγικά θα έλεγα ότι έχετε τεράστια εµπειρία στα ζητή-
µατα που αφορούν και στη διαχείριση αλλά και στη διοίκηση του
Υπουργείου Παιδείας, εποµένως καταλαβαίνετε ότι, εν µέσω Πα-
νελλαδικών Εξετάσεων, ο Υπουργός ή ο Υφυπουργός Παιδείας
δεν τοποθετείται ποτέ για ζητήµατα Πανελλαδικών Εξετάσεων,
οι οποίες βρίσκονται υπό την απόλυτη διαχείριση της Κεντρικής
Επιτροπής των Γενικών Εξετάσεων. 

Ευχαρίστως όµως θα έλεγα ότι παρακολουθούµε και παρακο-
λουθούµε µε αµείωτο ενδιαφέρον –και, ξέρετε, µε τα ίδια ωράρια
τα οποία περιγράψατε προηγουµένως, γιατί αυτά είναι- τόσο τη
διεξαγωγή όσο και την οµαλή λειτουργία όλων των επιτροπών.
Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία, κύριε Πρόεδρε, ότι ο ν.1566 απο-
τελεί και αποτέλεσε µία σηµαντική τοµή σε όλες τις εκφάνσεις
της εκπαίδευσης, εποµένως και στην τεχνολογική εκπαίδευση. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έχω την πατρότητά του, γι’
αυτό... 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Γι’ αυτό αναφέ-
ροµαι σ’ αυτό. 

Επίσης θεωρώ ότι αυτός ο νόµος θεµελίωσε την επαγγελµα-
τική, τεχνική, τεχνολογική εκπαίδευση µέσα στη λυκειακή δοµή. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να σηµειώσω ότι µε βάση τα
άρθρα 12, 13, 14 καθορίστηκαν οι ειδικές κατηγορίες και τα επι-
πλέον τυπικά προσόντα για το προσωπικό, το οποίο προσλαµβά-
νεται βάσει των γενικών ρυθµίσεων για το προσωπικό της
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. 

Οι σχετικές ρυθµίσεις που αφορούν στο εκπαιδευτικό προσω-
πικό διαφοροποιούνται κατά τρόπο ουσιώδη σε σχέση µε τις αν-
τίστοιχες ρυθµίσεις που διέπουν τους λοιπούς πολιτικούς
διοικητικούς υπαλλήλους. Είχα την ευκαιρία κι άλλες φορές να
σηµειώσω ακριβώς ότι εδώ δεν πρόκειται για εξαίρεση, αλλά για
προσαρµογή της νοµοθεσίας στους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι
προσλαµβάνονται και έχουν µια εξέλιξη διαφορετική από αυτήν
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των άλλων συναδέλφων τους στη Δηµόσια Διοίκηση. 
Από εκεί και πέρα βεβαίως, µετά το ν. 1566 ακολούθησαν και

άλλοι νόµοι που ρυθµίζουν τα θέµατα της τεχνολογικής εκπαί-
δευσης, ωστόσο ο ν. 1566 αποτελεί ακόµα και σήµερα το βασικό
κορµό της λειτουργίας της τεχνολογικής εκπαίδευσης. 

Τι έγινε στο ενδιάµεσο; Διότι νοµίζω ότι έχετε απόλυτο δίκιο
στον τρόπο µε τον οποίο περιγράψατε την κατάσταση. Ο ν.
3528/2007 ορίζει ότι οι εκπαιδευτικοί εν µέρει µόνο υπάγονται
στο πεδίο εφαρµογής του Υπαλληλικού Κώδικα για όσα θέµατα
δεν ρυθµίζονται από ειδικές γι’ αυτούς διατάξεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας για ελάχιστα δευτερόλε-
πτα.

Στη συνέχεια αυτής της διαδικασίας θα έλεγα ότι οι ειδικές
διατάξεις ρυθµίζουν µεταξύ άλλων τις κατηγορίες του εκπαιδευ-
τικού προσωπικού καθώς και τα τυπικά προσόντα που πρέπει να
έχει το προσωπικό αυτό και δη κατά την εξέλιξη της πανεπιστη-
µιακής εκπαίδευσης. Νοµίζω ότι θα παραβιάσω ανοικτές θύρες
αν επαναλάβω ότι ακόµα και στην περίπτωση των ανώτατων τε-
χνολογικών ιδρυµάτων αυτή η διαδικασία καλύπτεται πλήρως. 

Έρχεται, λοιπόν, στις 12-02-2013 το ΣΤ’ Τµήµα του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους και αποφαίνεται σχετικά µε τη βαθµο-
λογική και κατ’ επέκταση µισθολογική κατάταξη των εκπαιδευτι-
κών που υπηρετούσαν στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια
εκπαίδευση την 1-11-2011, για το αν τυγχάνει εφαρµογής η διά-
ταξη της παραγράφου 4 του άρθρου 28 του ν. 4024/2011.

Σύµφωνα µε τη συγκεκριµένη διάταξη, οι υπάλληλοι οι οποίοι
υπηρετούν κατά την έναρξη της ισχύος του παρόντος κατατάσ-
σονται αυτοδικαίως στους βαθµούς της κατηγορίας που υπηρε-
τούν. 

Αυτή η γραµµατική διατύπωση και η γραµµατική ερµηνεία επι-
βεβαιώνουν και πάλι ότι η ρύθµιση σε καµµία περίπτωση δεν συ-
νεπάγεται αλλαγή της κατηγορίας, ανεξαρτήτως των
εξακολουθούντων να ισχύουν βάσει των ειδικών διατάξεων των
τυπικών προσόντων ένταξης σ’ αυτήν την κατηγορία. 

Έτσι, λοιπόν, έρχεται η Γενική Διεύθυνση του Υπουργείου Παι-
δείας -επειδή αναφερθήκατε στο Υπουργείο Παιδείας- ήδη από
το 2011 µε εγκύκλιό της να πει ότι µετά την ψήφιση του ν. 4024
οι εκπαιδευτικοί που προανέφερα δεν τυγχάνουν του πεδίου
εφαρµογής του ν. 4024. 

Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι κατέχουν τα τυπικά προσόντα
διορισµού και κατάταξης των εκπαιδευτικών, τα οποία προβλέ-
πονται στις διατάξεις 12, 13, 14 -γι’ αυτό αναφέρθηκα- του ν.
1566/1985 για την πλήρωση των θέσεων της κατηγορίας στην
οποία υπηρετούν. 

Το ΣΤ’ Τµήµα του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους -βεβαίως
είναι αυτονόητος ο σεβασµός στις γνωµοδοτήσεις του- γνωµο-
δοτεί για τους εκπαιδευτικούς που υπηρετούσαν ότι τυγχάνουν
τελικά εφαρµογής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης):  Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, γιατί έχετε υπερβεί κατά πολύ το χρόνο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε. 

Η θέση του Υπουργείου Παιδείας είναι ότι ο ν. 4024 και οι συγ-
κεκριµένες ρυθµίσεις δεν µπορούν σε καµµία περίπτωση να αφο-
ρούν σε τυπικά προσόντα εκπαιδευτικών, τα οποία ρυθµίζονται
µε ειδικότερες διατάξεις. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο Πρόεδρος κ. Κα-

κλαµάνης έχει το λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πάντα είστε προσεκτικός, αλλά εδώ αξίζει µια

επίταση της προσοχής σας. Προσέξτε! Το Υπουργείο Παιδείας
εφαρµόζοντας το νόµο, όπως κάνει το κάθε Υπουργείο για κάθε
νόµο που ψηφίζει, για κάθε νοµοθετική αλλαγή που επέρχεται,
κάνει την εγκύκλιό του και λέει στις υπ’ αυτό, υπό την ηγεσία του,
υπηρεσίες πώς θα εφαρµόσουν το νόµο. 

Έχουµε όµως και το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, που είναι
κράτος εν κράτει. 

Επίσης -αυτό το παραλείπει ο κύριος Υπουργός και πρέπει να
το πει στη δευτερολογία του- έρχεται το ίδιο το Υπουργείο Παι-
δείας και στέλνει ουσιαστικά ερώτηµα στο Υπουργείο Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης, το οποίο δεν χάνει ευκαιρία. 

Χαρτοβασίλειο είναι. Γι’ αυτό µιλάω για υδροκέφαλο αντί για
επιτελικό όργανο, που διώχνει και δεν συγκεντρώνει δουλειές. 

Έρχεται, λοιπόν, και στέλνει στο Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους ερώτηµα  για ένα ζήτηµα το οποίο το αρµόδιο Υπουργείο
το έχει ήδη αντιµετωπίσει. Και γιατί έχει σηµασία το ότι το έχει
αντιµετωπίσει το αρµόδιο Υπουργείο; Διότι είναι σε θέση να κάνει
τη διάκριση µεταξύ τυπικού προσόντος, που ο ν. 4024 και το
υδροκέφαλο Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης το ταυτίζει
µε το βασικό πτυχίο. Το Υπουργείο Παιδείας ξέρει ότι εδώ το τυ-
πικό προσόν είναι πτυχίο τετραετούς φοίτησης της Σχολής Εκ-
παίδευσης Λειτουργών της Τεχνολογικής Εκπαίδευσης ή πτυχίο
του ανώτατου, πλέον, τεχνολογικού ιδρύµατος και ο ένας χρόνος
ειδικής τεχνολογικής εκπαιδευτικής κατάρτισης. 

Εδώ, λοιπόν, όπως αντιλαµβάνεστε, κύριε Υπουργέ, υπάρχει
και ένα λάθος του Υπουργείου Παιδείας. Δεν κάλεσα εδώ τον αρ-
µόδιο Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης, διότι ξέρω ότι εκεί
είναι ένα µπάχαλο. Κάλεσα εσάς. Και µου κάνει εντύπωση, όταν
το Υπουργείο έχει αυτήν την άποψη, γιατί στέλνει µετά και προ-
καλεί αυτήν την αλυσίδα των ερωτηµάτων και γνωµοδοτήσεων. 

Θέλω να σας πω ότι σέβοµαι τους δικηγόρους και νοµικούς.
Δικηγόροι του κράτους είναι το Νοµικό Συµβούλιο. Επιτέλους,
να το λέµε και στο λαό, γιατί ακούει «Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους», ενώ δεν είναι τίποτε άλλο από το δικηγόρο του δηµοσίου
και του εκάστοτε Υπουργού, για τις απόψεις του οποίου, µόνο
αν είναι εξοφθάλµως αντίθετες µε το νόµο, θα γνωµοδοτήσει δια-
φορετικά. 

Και διερωτώµαι: Εσείς δεν έχετε νοµικό σύµβουλο στο Υπουρ-
γείο; Προφανώς, για την εγκύκλιό σας θα σας είπε ότι ναι, έτσι
έχει ο νόµος. Προς τι, λοιπόν, όλη αυτή η αλυσίδα των ερωτηµά-
των; 

Σας λέω ότι υπάρχουν δεκατέσσερις χιλιάδες τεχνολόγοι, που
έχουν και την αναστάτωση των τεχνολογικών εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων. Διότι και η δευτεροβάθµια και η τριτοβάθµια τεχνο-
λογική εκπαίδευση είκοσι πέντε χρόνια τώρα -γι’ αυτό έφτασε
και η χώρα ως εδώ- και η κοινωνία και η οικονοµία δεν έχουν επω-
φεληθεί αυτών των θεσµών, ούτε καν των τεράστιων δαπανών
του κρατικού προϋπολογισµού για το δευτεροβάθµιο και τριτο-
βάθµιο τοµέα της εκπαίδευσης. Δεν ξέρω τι θα πείτε σε δεκα-
τέσσερις χιλιάδες τεχνολόγους, όταν και µε την ερµηνεία και την
προσπάθεια που κάνετε –θετική και την εκτιµώ- τελικώς δεν τους
απαντάτε στο γεγονός ότι είτε θα υποστούν αµέσως µία µείωση
15% µε 20% των αποδοχών τους είτε, µε την πλασµατική τριετία
που προβλέπεται, τώρα µπαίνει ένα 3% µε 4% και µετά 15% µεί-
ωση. 

Και είναι καλό να ακούει ο κόσµος, διότι ο κοινωνικός αυτοµα-
τισµός µπορεί να διευκολύνει κάποιες κουτουράδες, όταν γίνον-
ται, αλλά η κοινωνία σιγά-σιγά µαθαίνει. Ή θέλουµε τους
εκπαιδευτικούς να κάνουν ιδιαίτερα µαθήµατα –που είναι απα-
ράδεκτο- ή πρέπει να σεβόµεθα το λειτούργηµά τους και να µην
τους εξωθούµε σε κινήσεις και µετά επαφιέµεθα στο λεγόµενο
«κοινωνικό αυτοµατισµό», για να αντιµετωπίσουµε τις συνέπειες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Το λόγο έχει ο κύριος Υφυπουργός.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και

Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Θα µου επιτρέψετε να δώσω τρεις επιγραµµατικές απαντήσεις
και θα τις στοιχειοθετήσω µετά.

Η πρώτη απάντηση, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι στο Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους δεν έστειλε ερώτηµα το Υπουργείο Παιδείας
ή οποιαδήποτε υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε. 
Στο Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης απευθυνθήκατε.

Η υπηρεσία έκανε το ερώτηµα. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και
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Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Η υπηρεσία του
Υπουργείου Παιδείας απευθύνθηκε στο Υπουργείο Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και αυτό στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Ο
δε Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης έκανε δεκτή τη γνω-
µοδότηση. 

Αυτό, λοιπόν, που θα ήθελα να πω ως δεύτερη παρατήρηση
είναι ότι το Υπουργείο Παιδείας δεν πρόκειται να συναινέσει σε
καµµία περίπτωση στη διαµόρφωση εκπαιδευτικών πολλών τα-
χυτήτων εντός της εκπαιδευτικής κοινότητας και αυτό να το θε-
ωρήσετε όχι απλώς ως δέσµευση, αλλά ως πεποίθηση.

Εποµένως, είναι µια πολύ σύντοµη απάντηση σε αυτό που εί-
πατε για τις δεκατέσσερις χιλιάδες εκπαιδευτικούς.

Τρίτον, θεωρώ ότι προδήλως το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους
δεν έλαβε υπ’ όψιν του ότι τα τυπικά προσόντα κατάταξης των εκ-
παιδευτικών σε µείζονες κατηγορίες, ανά επίπεδο µόρφωσης, δια-
φοροποιούνται, όπως προανέφερα, µε βάση το ν. 1566 και µόνο. 

Συνεπώς, για να είµαι απολύτως ξεκάθαρος, τι µένει να γίνει;
Για το Υπουργείο Παιδείας η τεχνολογική εκπαίδευση αποτελεί
µία από τις βασικές προτεραιότητες. Αυτό θα φανεί και µε τις νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες για το Λύκειο και το Τεχνολογικό Λύ-
κειο, τις οποίες θα λάβουµε πολύ σύντοµα. Όπως γνωρίζετε και
στο νοµοσχέδιο για το Τεχνολογικό Λύκειο, το οποίο βρίσκεται
στο τελικό στάδιο διαµόρφωσής του, για πρώτη φορά…   

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Πότε θα γίνει, κύριε Υπουργέ; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και

Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Άµεσα. Και όταν
λέω άµεσα, εννοώ µετά την ολοκλήρωση των πανελλαδικών εξε-
τάσεων, στο χρόνο που µας µένει µέσα στο καλοκαίρι.  

Αυτή, λοιπόν, η τελική διαµόρφωση, οδηγεί στην κατάδειξη
της βούλησης να συνδεθεί η τεχνολογική εκπαίδευση µε τις
ανάγκες της οικονοµίας και της κοινωνίας. 

Από την άλλη πλευρά, υπάρχει δέσµευση από τη µεριά του
Υπουργείου –και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- για διάλογο και
παρέµβαση, έναν ανοικτό δίαυλο µε το Υπουργείο Διοικητικής
Μεταρρύθµισης, έτσι ώστε να µην υπάρχει πλέον καµµία ανα-
σφάλεια στους τεχνολόγους καθηγητές, στους εκπαιδευτικούς
της τεχνολογικής κατεύθυνσης, σχετικά µε το θέµα αυτό. 

Θα έλεγα, όµως, ότι πέραν των τοποθετήσεων του Υπουργείου
Παιδείας ήδη το προεδρικό διάταγµα 50/2001, το οποίο θα
έπρεπε να λάβει υπ’ όψιν το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, ξε-
καθαρίζει απολύτως την κατάσταση και χωρίς τις ρυθµίσεις του
ν. 4024. Λέει, δηλαδή, ότι το εκπαιδευτικό-διδακτικό προσωπικό
ΑΕΙ -ΤΕΙ τότε- και των µε οποιαδήποτε ονοµασία σχολών ή σχο-
λείων ή υπηρεσιών του δηµοσίου, των νοµικών προσώπων δηµο-
σίου δικαίου των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης Α’ και Β’
βαθµού και των νοµικών προσώπων εξαιρείται από αυτές τις ρυθ-
µίσεις. 

Υπό αυτήν την έννοια, νοµίζω ότι το νοµικό καθεστώς των τε-
χνολόγων καθηγητών είναι απολύτως διαυγές. 

Και επαναλαµβάνω το εξής. Δεν υπάρχουν καθηγητές πολλα-
πλών ταχυτήτων εντός της εκπαιδευτικής κοινότητας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Η πρώτη µε αριθµό 1437/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φω-
τεινής Πιπιλή προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε το σχέ-
διο πρόληψης των πυρκαγιών, δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµο-
διότητας και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 1453/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Σπυρίδωνος Χαλβατζή προς τον Υπουργό
Ναυτιλίας και Αιγαίου, σχετικά µε τις διώξεις στελεχών του ναυ-
τεργατικού κινήµατος από εφοπλιστές, δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 1454/21-5-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε το Κέντρο Υγείας Περιστερίου, δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Βουλευτή και διαγράφεται.

Σηµειώνω µε ικανοποίηση και πάλι τη βελτίωση που έχουµε,

µε ελάχιστες διαγραφές και αυτές, όπως βλέπουµε. Και από
αυτές, µόνο µία είναι µε ευθύνη Υπουργού. 

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1443/21-5-2013 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της
Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Ασηµίνας Ξηροτύρη – Αικατερινάρη
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την υλοποίηση  της δράσης
ενίσχυσης των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Βιρβιδάκης. 
Κυρία Ξηροτύρη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πρόσφατα ανακοινώθηκε από το Υπουργείο ο

αριθµός των αιτήσεων που υποβλήθηκαν από τους υποψήφιους
επενδυτές για τη συµµετοχή στη δράση ενίσχυσης των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων. 

Υπεβλήθησαν, τελικά, πάρα πολλές αιτήσεις -είκοσι τρεις χιλιά-
δες- προϋπολογισµού επενδύσεων 3,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
µε αιτούµενη επιχορήγηση 1,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, έναντι 456
εκατοµµυρίων, που είναι ο διαθέσιµος προϋπολογισµός. Οι αριθ-
µοί αυτοί αντικατοπτρίζουν τη µεγάλη ανάγκη των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων για ρευστότητα, της οποίας, όµως, µόνο ένα µικρό
µέρος µπορεί να καλυφθεί. 

Όπως έχω πει και σε προηγούµενες ερωτήσεις µου, η επιτυχία
ή η αποτυχία αυτών των προγραµµάτων εξαρτάται, βέβαια, εν
πολλοίς από την ενεργή συµµετοχή των µικροµεσαίων σε αυτά,
η οποία, όµως, µε τη σειρά της εξαρτάται από τη δυνατότητα
πρόσβασης σε χρηµατοδότηση της ίδιας συµµετοχής.  

Σε ό,τι αφορά το πρώτο, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις φαίνεται
να βάζουν στην άκρη τις ιδιαίτερες δυσκολίες που αντιµετωπί-
ζουν και αποφάσισαν να επενδύσουν. 

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο, αποτελεί το βασικό εµπόδιο της
πλειοψηφίας των υποψηφίων επενδυτών εξαιτίας της αδυναµίας
τους στο δανεισµό και της έλλειψης ρευστότητας από τις τρά-
πεζες. 

Η κάλυψη της ίδιας συµµετοχής µπορεί να γίνει µε δύο βασι-
κούς τρόπους, µετά και από κάποιες ουσιαστικές πρωτοβουλίες
και ρυθµίσεις που έκανε το Υπουργείο Ανάπτυξης: είτε µε τη δυ-
νατότητα χρηµατοδότησης του δανείου από τα υπάρχοντα ερ-
γαλεία του ΕΣΠΑ -µεταξύ αυτών είναι η παροχή εγγύησης από
το Εθνικό Ταµείο Επιχειρηµατικότητας και Ανάπτυξης, το ΕΤΕΑΝ,
για τη λήψη επενδυτικού δανείου ή εγγυητικής επιστολής και την
παροχή επιχειρηµατικών δανείων µε χαµηλό επιτόκιο και ευνοϊ-
κούς όρους, που διατίθενται από τις τράπεζες- είτε µέσω παρο-
χής ρευστότητας από τις τράπεζες. 

Με δεδοµένο ότι τα κεφάλαια που διατίθενται από το ΕΤΕΑΝ
είναι περιορισµένα για να καλύψουν τις ανάγκες χρηµατοδότη-
σης των δανείων, είναι καθοριστικός ο ρόλος των τραπεζών.
Είναι σηµαντικό να εξασφαλιστεί η συνδροµή αυτών και η πα-
ροχή στήριξης προς τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Τα πρώτα, όµως, σηµάδια δεν είναι ενθαρρυντικά. Το τραπε-
ζικό σύστηµα αντιµετωπίζει µάλλον µε αδιαφορία την παροχή
ρευστότητας προς την παραγωγική οικονοµία, µε αποτέλεσµα
να υπάρχουν σοβαρές δυσκολίες για την επιτυχία εντέλει των
προγραµµάτων ενίσχυσης. 

Εκτός των παραπάνω, βέβαια, θα πρέπει η διαδικασία αξιολό-
γησης να προχωρήσει µε τους γρηγορότερους δυνατούς ρυθ-
µούς. Και είναι αναγκαίο να εξευρεθούν και πρόσθετοι πόροι,
ώστε να καλυφθούν όσο το δυνατόν περισσότερες επιχειρήσεις,
εφόσον βέβαια πληρούν τις προϋποθέσεις. 

Γι’ αυτό σας ρωτάµε αν υπάρχει σχεδιασµός, µε δεδοµένη µά-
λιστα τη µεγάλη συµµετοχή για περαιτέρω αύξηση του προϋπο-
λογισµού, ώστε να αποκτήσουν πρόσβαση σε χρηµατοδότηση
περισσότερες επιχειρήσεις και αν έχει εξασφαλιστεί -και πώς τε-
λικά θα γίνει αυτό- η συνδροµή των τραπεζών, µετά και την ανα-
κεφαλαιοποίησή τους, για την παροχή ρευστότητας προς τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις για την υλοποίηση αυτών των προ-
γραµµάτων ενίσχυσής τους, που τελικά είναι και το τελευταίο
πράγµα πριν από το στάδιο της οριστικής αποβίωσής τους, κύριε
Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
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πουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων, κ. Κυριάκος Βιρβιδάκης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Κύριε
Πρόεδρε, κυρία συνάδελφε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ήθελα κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω για την ερώτηση και για
το ενδιαφέρον σας, όπως, επίσης, να σας ευχαριστήσω που ανα-
γνωρίζετε τις ενέργειες που έχει κάνει το Υπουργείο µας στα θέ-
µατα της ρευστότητας στην αγορά.

Θα αναφερθώ σύντοµα σε κάποια σηµεία –δεν θα το έλεγα ιδι-
αιτερότητες- που αφορούν το συγκεκριµένο πρόγραµµα, διότι
πιστεύω ότι πρέπει να αναφέρονται. 

Παραδείγµατος χάριν, στο δίµηνο της προθεσµίας υπεβλήθη-
σαν µόνο εννιακόσιες έξι προτάσεις, το 4%. Την τελευταία εβδο-
µάδα που έληγε η δεύτερη παράταση -κυρίως αυτήν την
εβδοµάδα της δεύτερης παράτασης συν µία µέρα από την
πρώτη- υπεβλήθησαν δέκα επτά χιλιάδες πεντακόσιες σαράντα
επτά προτάσεις. Είναι, δε, χαρακτηριστικό ότι την τελευταία ώρα
υπεβλήθησαν περισσότερες προτάσεις από όσες υπεβλήθησαν
στο δίµηνο της προθεσµίας.

Σε ό,τι αφορά τα ερωτήµατα, τα οποία θέσατε, θέλω να σας
πω τα εξής:

Σε ό,τι αφορά το πρώτο ερώτηµα µε τα δύο σκέλη, όπως αυτά
είναι διατυπωµένα στο γραπτό κείµενο, µετά την ολοκλήρωση των
αξιολογήσεων και τη διαµόρφωση του προϋπολογισµού των προ-
τάσεων που θα αξιολογηθούν θετικά και της περιφερειακής κα-
τανοµής τους και εφόσον κριθεί αναγκαίο, θα εξεταστεί, σε
συνεργασία µε τις περιφέρειες, η δυνατότητα εντάξεων πάνω από
τον αρχικό προϋπολογισµό του προγράµµατος, λαµβάνοντας
πάντα υπ’ όψιν τους διαθέσιµους πόρους του ΕΣΠΑ, τη διαµόρ-
φωση των πόρων των περιφερειακών επιχειρησιακών προγραµ-
µάτων αλλά και τις αναπτυξιακές ανάγκες κάθε περιφέρειας.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος του πρώτου ερωτήµατος:
στόχος µας είναι οι εντάξεις να ολοκληρωθούν το συντοµότερο
δυνατό µέσα στο φθινόπωρο και εντός του 2013 να έχει ξεκινήσει
η χρηµατοδότηση των ενταγµένων επιχειρήσεων. 

Επιτρέψτε µου, όµως, σε αυτό το σηµείο να πω ότι η Βουλή
την προηγούµενη Πέµπτη καταψήφισε εκείνη την τροπολογία, η
οποία έδινε το δικαίωµα στο Υπουργείο να επιταχύνει τις αξιο-
λογήσεις. 

Εάν, λοιπόν, δεν µπορούµε να διαµορφώσουµε το νοµοθετικό
πλαίσιο, το οποίο βοηθάει στην επιτάχυνση των αξιολογήσεων,
δεν µπορούµε να τις επιταχύνουµε. 

Η συγκεκριµένη τροπολογία επανακατατέθηκε την Παρα-
σκευή. Ψηφίστηκε µετά και από νοµοτεχνικές βελτιώσεις την
Τρίτη στην επιτροπή. Και την ερχόµενη Τρίτη, εξ όσων ξέρω, θα
βρίσκεται στην Ολοµέλεια για να ψηφιστεί. 

Ελπίζω αυτό να γίνει, για να µπορέσουµε και εµείς να επιταχύ-
νουµε τις διαδικασίες, όπως κι εσείς θέλετε κι εµείς θέλουµε και
οι µικροµεσαίοι θέλουν και όλοι θέλουν. 

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο ερώτηµα: Όπως γνωρίζετε, το
ΕΤΕΑΝ δηµιουργήθηκε για την παροχή δανείων κεφαλαίων κίνη-
σης χαµηλού επιτοκίου -περίπου 4%- σε µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις. Στο ΕΤΕΑΝ εντάσσονται το Ταµείο Δανειοδοτήσεων
Επιχειρηµατικής Ανάπτυξης, το Ταµείο Εγγυοδοσίας και ακόµα
πέντε ταµεία δανειοδότησης του ΤΕΠΙΧ. Ειδικά το Ταµείο Εγγυο-
δοσίας αποσκοπεί στην ενίσχυση των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων, µέσω της παροχής εγγυήσεων, συµπεριλαµβανοµένων
των προκαταβολών για τη λήψη επιχορηγήσεων. 

Οι ενέργειες από πλευράς Υπουργείου, ΕΤΕΑΝ και ΕΥΔ ΕΠΑΕ
προς την κατεύθυνση της ενεργοποίησης των ταµείων, είναι πολ-
λαπλές. Μέσω µιας συνεχούς διεργασίας, προωθούνται προσαρ-
µογές και ρυθµίσεις των υφισταµένων εργαλείων αλλά και
σχεδιασµός νέων, προκειµένου οι διαθέσιµοι πόροι να φτάσουν
στους δικαιούχους και τα εργαλεία να εκπληρώσουν τους σκο-
πούς για τους οποίους δηµιουργήθηκαν. 

Εν προκειµένω, οι επενδυτές που θα ενταχθούν στην παρα-
πάνω δράση, µπορούν να κάνουν χρήση σειράς χρηµατοδοτικών
εργαλείων για να διευκολυνθούν ως προς της δανειοδότησή
τους. 

Εφόσον χρειαστεί, θα είµαι περισσότερο αναλυτικός στα συγ-

κεκριµένα χρηµατοδοτικά εργαλεία στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει η κ. Ξηροτύρη.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Ξέρετε, οι αιτήσεις της τελευταίας στιγµής δεν είναι θέµα προ-

χειρότητας. Οι άνθρωποι έχουν απογοητευτεί –εγώ, τουλάχι-
στον, έτσι το εκλαµβάνω- ότι θα γίνει κάτι και έχουν εγκαταλείψει,
ενδεχοµένως, τον αγώνα. Τελικά, φαίνεται -µε την ενεργοποίησή
τους- ότι θέλουν να επενδύσουν. Βέβαια, για να επενδύσουν,
πρέπει να λύσουµε αυτό το θέµα.

Υπάρχουν, όπως είπαµε, οι πρωτοβουλίες που έχουν γίνει από
το Υπουργείο Ανάπτυξης, οι οποίες συνίστανται, πράγµατι, στην
επιµήκυνση των δανείων που έχουν χορηγηθεί µε την εγγύηση
του ΕΤΕΑΝ, στο νέο πρόγραµµα για χορήγηση κεφαλαίων κίνη-
σης στις επιχειρήσεις, στην αντιµετώπιση γραφειοκρατικών προ-
βληµάτων για τα λοιπά προγράµµατα του ΕΤΕΑΝ, στο
πρόγραµµα εγγύησης για την έκδοση εγγυητικών επιστολών.

Το µεγάλο θέµα, κύριε Υπουργέ -και στη δευτερολογία σας
µπορείτε να µας πείτε ορισµένα πράγµατα- είναι αν τελικά ξεπε-
ράστηκαν όλα τα εµπόδια και θα αρχίσει και η ρευστότητα από
αυτήν τη µεγάλη συνεργασία της ελληνικής Κυβέρνησης µε την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων για την ενίσχυση των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων.

Σε όλα αυτά, όµως, όπου στα περισσότερα είναι εγγυητής το
δηµόσιο, χρειάζεται η συµµετοχή των τραπεζών, που είτε θα δώ-
σουν χρήµα είτε θα συµβάλουν σε ένα πρόγραµµα που τα περισ-
σότερα χρήµατα, τους πόρους, τους έχει δώσει το ελληνικό
δηµόσιο µέσω αυτών των µηχανισµών και των εργαλείων που
σας είπα. 

Εποµένως, το θέµα της ενεργοποίησης των τραπεζών είναι ση-
µαντικό. Βεβαίως, είχαν το πρόβληµα της ανακεφαλαιοποίησης.
Και µετά, όµως, και την ανακεφαλαιοποίηση δεν φαίνεται να αν-
ταποκρίνονται σε αυτό, παρ’ όλο που, όπως σας είπα, το µεγα-
λύτερο µέρος αυτής της χρηµατοδότησης αλλά και της
εγγύησης, δηλαδή των εγγυοδοτικών εργαλείων, προέρχεται
από το ελληνικό δηµόσιο και, κυρίως, από τα προγράµµατα του
ΕΣΠΑ. 

Εδώ, λοιπόν, τίθεται ένα πολύ µεγάλο θέµα.
Θα ήθελα να αναφερθώ και σε ορισµένα σηµεία σχετικά µε τις

ενέργειες που θα κάνετε από εδώ και πέρα. Αρκετά τα καλύψατε
στην πρωτολογία σας. Είναι σηµεία που προτείνουν και οι διά-
φοροι φορείς για τη βελτίωση της ρευστότητας στην αγορά, που
είναι ο καλύτερος συντονισµός και η στοχοθέτηση των δράσεων
του ΕΣΠΑ.

Σε ό,τι αφορά το συντονισµό, σας είπα και πριν, είναι οι δρά-
σεις που αφορούν τις επιδοτήσεις, είτε αφορούν επιδοτήσεις
µέσω του ΕΣΠΑ είτε µέσα από τις τράπεζες, δηλαδή, τραπεζικά
προϊόντα µέσω του ΕΤΕΑΝ ή απευθείας από τις τράπεζες.

Θα πρέπει, βέβαια, να τρέχουν παράλληλα και συµπληρωµα-
τικές ρυθµίσεις, ούτως ώστε να υπάρχει µέγιστη δυνατή ωφέλεια
προς τους δικαιούχους. 

Η καλύτερη στοχοθέτηση των δράσεων προϋποθέτει τη διευ-
κόλυνση στην πρόσβαση των διαθέσιµων πόρων. Έχουµε τους
πόρους από το ΕΤΕΑΝ, έχουµε τους διαθέσιµους πόρους από
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα, που είναι εγγυηµένοι στο ελληνικό δη-
µόσιο για επιδοτήσεις επιτοκίων. Χρειάζεται, λοιπόν, όπως πολ-
λές φορές έχω πει και µε πολλές ερωτήσεις, η ενεργοποίηση των
τραπεζών σε όλο αυτό το σύστηµα.

Ζητούν, δε, οι ενδιαφερόµενοι να υπάρχει µία συστηµατικό-
τερη και καλύτερη για τις παρούσες συνθήκες αξιολόγηση των
προτάσεων, να δοθεί έµφαση και στις µικρές επιχειρήσεις του
λιανικού εµπορίου, γιατί έχουν πολύ µεγάλη ανάγκη. Πολύ πε-
ρισσότερο, όµως, χωρίς να παραβιάζεται καµµία διαδικασία, τί-
θεται και το αίτηµα για µεγαλύτερη ευελιξία στις διαδικασίες των
ευρωπαϊκών κανονισµών, της λεγόµενης γραφειοκρατίας που
ισχύει και σ’ εµάς και στις Βρυξέλλες, που πολλές φορές µπορεί
να λειτουργήσουν ως τροχοπέδη στην απορρόφηση των πόρων. 

Το χρονοδιάγραµµα που θέσατε είναι πάρα πολύ αισιόδοξο
και εύχοµαι να υλοποιηθεί.

Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο Υπουργός κ. Βιρβιδάκης, για να δευτερολογή-

σει.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να διευκρινίσω ότι εγώ δεν µίλησα για προχειρότητα σε
ό,τι αφορά το θέµα των προτάσεων που άργησαν να κατατεθούν.
Αυτό το οποίο ήθελα να τονίσω είναι ότι η δική µας προσπάθεια
είναι να µπορούµε µέσα στις προθεσµίες, τις οποίες έχει η κάθε
προκήρυξη, η κάθε ανακοίνωση, να ενεργούµε, έτσι ώστε να κερ-
δίζουµε χρόνο, ενώ παράλληλα τόνισα ότι θα πρέπει και οι δια-
δικασίες να απλοποιούνται και να γίνονται δεκτές οι προτάσεις
απλοποίησης διαδικασιών. 

Υπενθυµίζω ότι αυτό το πακέτο για το οποίο µίλησα ήταν το
τρίτο πακέτο. Έχουν, ήδη, εγκριθεί δύο πακέτα απλοποιήσεων
και επιτάχυνσης των διαδικασιών των ευρωπαϊκών προγραµµά-
των και, βεβαίως, θα ακολουθήσει και συνέχεια.

Επίσης, θέλω να υπενθυµίσω ότι και χθες στην επιτροπή που
βρεθήκαµε, στην οποία έγινε η παρουσίαση του έργου του αε-
ροδροµίου Χανίων, δεσµεύτηκα ότι θα ζητήσω σε µία συνε-
δρίαση της επιτροπής να ενηµερώσω για την πορεία του ΕΣΠΑ
αλλά και για τον προγραµµατισµό για τη νέα περίοδο του ΣΕΣ.
Το λέω αυτό, µε την έννοια ότι πιστεύω πως έχει δοθεί η εντύ-
πωση ότι είναι αδιάθετα, ότι δεν έχουν δεσµευτεί τα περισσότερα
χρήµατα από όσα είναι στην πραγµατικότητα. Και αυτό είναι απα-
ραίτητο να γίνει, για να ξέρουµε και τι περιθώρια έχουµε για τα
χρήµατα που υπάρχουν.

Από ό,τι κατάλαβα, στην πρώτη ερώτηση έχετε, ουσιαστικά,
ικανοποιηθεί από τις απαντήσεις και θέλετε περισσότερη ανά-
λυση στη δεύτερη ερώτηση. Αναφέροµαι, λοιπόν, στα θέµατα
της ρευστότητας και στα άλλα θέµατα που θέσατε µε τη δεύτερη
ερώτηση. 

Ξεκίνησε ήδη το πρόγραµµα για την επιχειρηµατική επανεκκί-
νηση. Πρόκειται για ένα εκ των χρηµατοοικονοµικών εργαλείων
του Ταµείου Επιχειρηµατικότητας που διαχειρίζεται η ΕΤΕΑΝ, το
οποίο παρέχει δάνεια για κεφάλαια κίνησης και χρηµατοδότηση
επενδύσεων συνολικού ύψους 550 εκατοµµυρίων ευρώ σε µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις όλης της χώρας. Τα 275 εκατοµµύρια είναι
από το ΕΤΕΑΝ και τα άλλα 275 εκατοµµύρια από τις τράπεζες.

Οι ενδιαφερόµενες υφιστάµενες, νέες ή υπό σύσταση µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις µπορούν να απευθύνονται σε µία εκ των
δεκατριών τραπεζών που συµµετέχουν στο πρόγραµµα, προκει-
µένου να αξιοποιήσουν τους ιδιαίτερα ευνοϊκούς όρους. Το επι-
τόκιο διαµορφώνεται στο 50% του κατά περίπτωση ισχύοντος
επιτοκίου τραπεζικού δανεισµού της επιχειρήσεως, καθώς το
50% του δανειακού κεφαλαίου, το οποίο καλύπτεται από τη συ-
νεισφορά του ταµείου, είναι άτοκο. 

Παράλληλα, συνεχίζονται στοχευµένες δράσεις του Ταµείου
Επιχειρηµατικότητας µε κεφάλαια συνολικού ύψους 316 εκατοµ-
µυρίων ευρώ στους τοµείς της «πράσινης» ανάπτυξης, του θεµα-
τικού τουρισµού, της εξωστρέφειας, της γενικής επιχειρηµατικό-
τητας και της εφοδιαστικής αλυσίδας, στους οποίους µε την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου της 5-12-2012 βελτιώθηκαν οι
όροι χορήγησης των δανείων, τροποποιήθηκε ο λόγος της επέν-
δυσης σε ένα προς ένα, αυξάνοντας το άτοκο µέρος του δανείου,
µε αποτέλεσµα να αυξάνεται η ελκυστικότητα του προϊόντος
τόσο για τις επιχειρήσεις όσο και για τις τράπεζες.

Επίσης, ολοκληρώθηκε η εκδήλωση ενδιαφέροντος των χρη-
µατοπιστωτικών οργανισµών για το «Ταµείο Νήσων» κεφαλαίου
80 εκατοµµυρίων ευρώ. Η δράση είναι η «Νησιωτική Επιχειρηµα-
τικότητα» του Ταµείου Επιχειρηµατικότητας µέσω του οποίου θα
δίνονται άτοκα ή πολύ χαµηλού επιτοκίου δάνεια σε νησιωτικές
επιχειρήσεις του τουριστικού τοµέα, προκειµένου αυτές να διευ-
κολυνθούν οικονοµικά τη θερινή τουριστική περίοδο. 

Στο προσεχές διάστηµα αναµένεται και η δηµοσίευση της σχε-
τικής πρόσκλησης προς τους ενδιαφερόµενους επιχειρηµατίες. 

Επίσης, προβλέπεται η λειτουργία του Ταµείου Εγγυοδοσίας,
το οποίο θα δηµιουργεί προϋποθέσεις και θα εγγυάται για µικρές
και µεσαίες επιχειρήσεις, προκειµένου να πάρουν δάνεια, επεν-
δυτικά κεφάλαια κίνησης ή δάνεια έναντι επιχορηγήσεων, εξυ-

πηρετώντας κυρίως εκείνες που έχουν ελλείπουσα φερεγ- γυό-
τητα. 

Ταυτόχρονα, το ΕΤΕΑΝ µε εθνική χρηµατοδότηση υλοποιεί
πρόγραµµα εγγυοδοσίας µε την έκδοση εγγυητικών επιστολών
ύψους 90 εκατοµµυρίων ευρώ. Με το εν λόγω πρόγραµµα καλύ-
πτεται σε ποσοστό 50% η εγγύηση της έκδοσης εγγυητικών επι-
στολών, συµπεριλαµβανοµένων αυτών για τη λήψη προκατα-
βολής στο πρόγραµµα κρατικών ενισχύσεων για χρονικό διά-
στηµα δύο ετών και για αξία εγγύησης έως 150.000 ευρώ ανά
επιχείρηση. Στο πρόγραµµα έχουν ήδη προσχωρήσει δεκατρείς
τράπεζες, στις οποίες µπορούν να απευθύνονται οι ενδιαφερό-
µενοι για λήψη πληροφοριών και κατάθεση αιτηµάτων.

Τέλος, η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων ως διαχειριστής
του ΕΛΤΕΠ ΜΜΕ, το Ελληνικό Ταµείο Εγγυοδοσίας της Ευρω-
παϊκής Τράπεζας Επενδύσεων για µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
που συγχρηµατοδοτείται από το ΕΣΠΑ, προχώρησε στη σύµ-
βαση δανεισµού δύο ελληνικών τραπεζών ύψους 150 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Επιπλέον 440 εκατοµµύρια ευρώ συµβασιοποιήθηκαν
µε την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου, τα οποία στη συνέχεια
θα διατεθούν για τη χρηµατοδότηση των ελληνικών µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων, ενώ αναµένεται µέχρι το τέλος του 2013 να
προχωρήσει σε συµβασιοποίηση επιπλέον 400 εκατοµµυρίων
ευρώ.

Ευχαριστώ.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Το ερώτηµα, όµως,

είναι τι κάνουν οι τράπεζες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Δείτε πάντως, κύριε

Υπουργέ, αν µου επιτρέπετε, τι από αυτά κάνουν τελικά οι τρά-
πεζες. Δηµιουργήσατε ένα µηχανισµό για να σας έρχονται πίσω
αν δίνονται αυτά τα δάνεια. Συγγνώµη για την παρέµβαση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Κύριε
Πρόεδρε, ξέρετε πολύ καλά ότι όταν θέλει κανείς να είναι απο-
τελεσµατικός, πάντα έχει ένα feedback. Γι’ αυτό το feedback µι-
λάτε. Γι’ αυτό  το feedback συµφωνώ κι εγώ και αυτό κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ωραία, δείτε το. 
Ευχαριστούµε. 
Προχωρούµε τώρα στην πρώτη µε αριθµό 1438/21-5-2013 επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Μιχελάκη προς τον Υπουργό Εθνι-
κής Άµυνας, σχετικά µε την απαγόρευση από το Γενικό Επιτελείο
Αεροπορίας της διάθεσης του βιβλίου µε ιστορικό περιεχόµενο,
που συνέγραψε αξιωµατικός της Πολεµικής Αεροπορίας.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Δηµήτριος
Ελευσινιώτης. 

Κύριε Μιχελάκη, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε την επί-
καιρη ερώτησή σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το θέµα είναι απλό, αλλά, δυστυχώς, είναι προσβλητικό για τη

δηµοκρατική αντίληψη που υπάρχει στις Ένοπλες Δυνάµεις. Ένα
βιβλίο ενός απόστρατου αξιωµατικού, ο οποίος τίµησε το όπλο
το οποίο υπηρέτησε από σηµαντικές θέσεις, µία βιωµατική κατα-
γραφή γεγονότων της περιόδου που ήταν στο στράτευµα, απα-
γορεύθηκε από υπηρεσίες του Γενικού Επιτελείου Αεροπορίας
να µπει στις προθήκες του ΣΕΠΑ, στο Ελληνικό, από όπου προ-
µηθεύονται οι αξιωµατικοί της Αεροπορίας διάφορα πράγµατα,
µεταξύ αυτών και βιβλία. 

Η ερώτησή µου είναι απλή. Ποιοι είναι αυτοί που σήµερα, το
2013,  παίρνουν βιβλία, τα κρίνουν και τα απαγορεύουν, ουσια-
στικά λογοκρίνοντας το περιεχόµενό τους; Νοµίζει κάποιος ότι
µπορεί να απαγορεύει τη διακίνηση των ιδεών, σε µια εποχή µά-
λιστα, κύριε Πρόεδρε, όπου η πληθώρα των πληροφοριών και ο
τρόπος πρόσβασης σε αυτές είναι ανοιχτός και ελεύθερος; Τέ-
τοιες διαδικασίες στην ουσία δεν εφαρµόζονται στην πράξη είτε
αυτά είναι τα έντυπα που κυκλοφορούν είτε τα ηλεκτρονικά
µέσα, ίντερνετ, τηλεόραση, ραδιόφωνο. 

Δύσκολα κανείς µπορεί να σταµατήσει τη διακίνηση των ιδεών.
Και είναι απορίας άξιο πώς ακόµα υπάρχουν τέτοιοι µηχανισµοί
µέσα στο Στρατό που απαγορεύουν βιβλία. Δεν ξέρω τι είναι
αυτά που ενόχλησαν. Ίσως ο βιωµατικός λόγος που στην απάν-
τηση που έδωσαν για την άρνηση να µπει το βιβλίο στις προθή-
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κες του συγκεκριµένου χώρου, είναι ο τρόπος µε τον οποίο γι-
νόντουσαν την περίοδο 1981-1985 οι κρίσεις των αξιωµατικών
στην Πολεµική Αεροπορία, ή κατά τον συγγραφέα ο τρόπος µε
τον οποίο έγινε η περιβόητη αγορά του αιώνα; 

Θεωρώ ότι αυτά τα πράγµατα είναι απαράδεκτα και θα πρέπει
το Υπουργείο να δει άµεσα το γεγονός, ποιοι και πώς έκαναν τη
λογοκρισία, µε ποια εργασιακά κριτήρια και αν αυτό συµβαίνει
και σε άλλες περιπτώσεις; Εγώ έχω την καταγγελία από ένα, δεν
ξέρω αν συµβαίνει και µε άλλα πράγµατα και αν υπάρχουν, γιατί
αν κάτι συµβαίνει µία φορά, φαντάζοµαι ότι µπορεί να συµβαίνει
και σε άλλες περιπτώσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ο κ. Υπουργός έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΛΕΥΣΙΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε  Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, ο κύριος Βουλευτής, ο
οποίος έθεσε την ερώτηση και ο οποίος είναι γνωστός και επί
χρόνια δηµοσιογράφος και νυν Πρόεδρος του Ινστιτούτου Δη-
µοκρατίας «ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ», λόγω αυτής της
ιδιότητας της επαγγελµατικής που έχει, νοµίζω ότι επιδεικνύει –
και λογικό είναι να επιδεικνύει- µία ιδιαίτερη ευαισθησία σε θέ-
µατα που αφορούν την ελεύθερη διακίνηση των απόψεων και των
ιδεών.

Στην ερώτησή του, όµως, κάνει λόγο για περίπτωση λογοκρι-
σίας, η οποία αποτελεί και προϊόν του πρόσφατου άρθρου της
εφηµερίδος, το οποίο προβαίνει σε κάποιους χαρακτηρισµούς
εναντίον των αξιωµατικών του ΓΕΑ, του Γενικού Επιτελείου Αε-
ροπορίας. Επειδή, όµως, η χρήση του όρου «λογοκρισία» πρέπει
να γίνεται µε µέτρο και οπωσδήποτε µετά λόγου γνώσης, ειδικά
όταν στοχοποιούνται οι Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας, οφείλω
να ξεκαθαρίσω το εξής: Η Πολεµική Αεροπορία δεν είναι κάποιο
βιβλιοπωλείο που έκανε λογοκρισία και δεν το έβαλε ούτε έχει
κάποια υποχρέωση να προωθεί συγκεκριµένα βιβλία και πολιτι-
κές απόψεις, µέσω των υπηρεσιών της. Αντιθέτως, η εξυπηρέ-
τηση του θεσµικού ρόλου της Αεροπορίας και οι εγγυήσεις που
πρέπει να παρέχει στην κοινωνία ως προς την αφοσίωσή της στο
εθνικό καθήκον, επιβάλλει να είναι ιδιαίτερα προσεκτική στην επι-
λογή των ιδεών, ιστορικών αναλύσεων και ερµηνειών που περι-
βάλλει µε το κύρος της και περιλαµβάνει στο υλικό που
διακινείται µέσω των πρατήριών της.

Άλλωστε, η πρωτοβουλία και η πρόταση πώλησης του βιβλίου
από το συγκρότηµα της Αεροπορίας έγινε µε µέριµνα του εκδο-
τικού οίκου, δηλαδή στο πλαίσιο των πιθανών προσπαθειών διε-
ρεύνησης της εµπορικής του εκµετάλλευσης και όχι κατ’
εφαρµογή κάποιας νοµικής, ηθικής ή οποιασδήποτε άλλης υπο-
χρέωσης της Αεροπορίας απέναντι στο συγγραφέα.

Το Τµήµα Δηµοσίων Σχέσεων, το οποίο είναι και υπεύθυνο του
Γενικού Επιτελείου Αεροπορίας αρνήθηκε την ικανοποίηση του
αιτήµατος, επικαλούµενο πολύ συγκεκριµένους λόγους, οι οποίοι
βασίζονται κυρίως στο γεγονός ότι ο συγγραφέας δεν περιορί-
ζεται σε περιγραφή γεγονότων ή στην ιστορική αποτύπωση συγ-
κεκριµένων συµβάντων αλλά όπως πολύ καλά γνωρίζετε,
επεκτείνεται στη διατύπωση πολιτικών εκτιµήσεων και απόψεων,
επικρίνοντας την πολιτική και στρατιωτική ηγεσία της Αεροπο-
ρίας και των Ενόπλων Δυνάµεων, µε εκφράσεις απόλυτες και αιχ-
µηρές. 

Είναι αυτονόητο, κύριε  Βουλευτά, ότι σε µία δηµοκρατική πο-
λιτεία και στο πλαίσιο που το Σύνταγµα και οι νόµοι καθορίζουν,
ο κάθε πολίτης έχει το δικαίωµα να διατυπώνει και να δηµοσιεύει
τις απόψεις του αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι θα πρέπει να γίνονται
αποδεκτές από όλους. Ούτε, όµως, υποχρεώνονται οι Ένοπλες
Δυνάµεις της χώρας να τις προωθούν µέσω των υπηρεσιών τους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ο κ. Μιχελάκης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ: Κύριε  Πρόεδρε, άκουσα µε προσοχή

τον Υπουργό. Θεωρώ ότι όλα αυτά τα οποία είπε, προσδιορίζουν,
αν θέλετε, την έννοια της λογοκρισίας. Όχι βέβαια από τον ίδιο
–προς Θεού- αλλά από τις υπηρεσίες.

Κανείς, κατ’ αρχάς, δεν µιλάει για υποχρέωση προς τον συγ-
γραφέα να προωθήσει το βιβλίο του. Από τη στιγµή όµως, που
στο κέντρο εξυπηρέτησης των αξιωµατικών το οποίο έχει διά-
φορα προϊόντα, υπάρχουν και δεκάδες άλλοι τίτλοι βιβλίων,
άραγε δεν θα ήταν λογικό ένας απόστρατος αξιωµατικός να
απευθυνθεί και από εκεί µέσω των συναδέλφων του; Αλλά δεν
είναι αυτό το ζήτηµα. 

Το ζήτηµα είναι αυτό στο οποίο αναφέρθηκε ο Υπουργός και
που υπάρχει γραπτώς στην απάντηση που δόθηκε από το ΓΕΑ,
που µιλάει για συγκεκριµένα δόγµατα της Αεροπορίας. Και θέλω
να µάθω ποια είναι αυτά τα δόγµατα, µε τα οποία κάποιος κρίνει
ένα βιβλίο εάν θα πρέπει να κυκλοφορεί ή όχι µέσα στις τάξεις
των αξιωµατικών.

Χρησιµοποιήσατε τη λέξη «στοχοποίηση των Ενόπλων Δυνά-
µεων». Μακριά από εµάς –και προσωπικά, µακριά από εµένα- για
το θέµα των Ενόπλων Δυνάµεων. Εδώ µιλάµε για συγκεκριµένη
δράση κάποιων µέσα στο Γενικό Επιτελείο. Οι κάποιοι, µε συγ-
κεκριµένες δράσεις δεν µπορούν να εκφράζουν το σύνολο των
ένστολων και το σύνολο των Ενόπλων Δυνάµεων ούτε βέβαια να
εκφράζονται τα δόγµατα. Εγώ τουλάχιστον, προσωπικά δεν έχω
ακούσει για τέτοια πράγµατα. 

Και βέβαια, επειδή αναφερθήκατε και στο περιεχόµενο του βι-
βλίου από κρίσεις φαντάζοµαι υπηρεσιακών παραγόντων του
ΓΕΑ, θέλω να σας καταθέσω απόψεις συναδέλφων σας –διότι και
εσείς έχετε τιµήσει το Ναυτικό από θέσεις επιτελικές, υψηλόβαθ-
µες που περάσατε, κύριε Υπουργέ- οι οποίοι αναφέρθηκαν στο
βιβλίο. Δεν θα τις αναφέρω, γιατί δεν έχουµε το χρόνο, κύριε
Πρόεδρε. Θα αναφέρω µόνο τα ονόµατά τους, οι οποίοι µίλησαν
µε επαινετικά σχόλια για το περιεχόµενο του βιβλίου. Κωνσταν-
τίνος Χίου, Αντιπτέραρχος εν αποστρατεία, Επίτιµος Αρχηγός
Τακτικής Αεροπορίας. Γρηγόρης Δεµέστιχας, Αντιναύαρχος του
Πολεµικού Ναυτικού, Επίτιµος Αρχηγός Στόλου. Ευστάθιος Κα-
πραδέλος, Στρατηγός εν αποστρατεία, Επίτιµος Αρχηγός του Γε-
νικού Επιτελείου Στρατού. Χρήστος Ζαχαράκης, Πρέσβης επί
τιµή, πρώην Ευρωβουλευτής. Και ο πρώην Πρωθυπουργός, ο
Κωνσταντίνος Μητσοτάκης. 

Άραγε, όλοι αυτοί που σας προανέφερα –σταχυολόγησα, αν
θέλετε τους πιο «επώνυµους» που αναφέρθηκαν στο περιεχό-
µενο του βιβλίου- δεν γνωρίζουν αυτά τα περιβόητα δόγµατα τα
οποία υπάρχουν στην απάντηση που δόθηκε στο συγγραφέα;
Αυτοί οι άνθρωποι, δηλαδή, δεν θέλουν το καλό των Ενόπλων
Δυνάµεων; Άραγε και αυτοί που έχουν υπηρετήσει από αυτές τις
θέσεις-κλειδιά, στοχοποιούν και αυτοί τις Ένοπλες Δυνάµεις; 

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι θα πρέπει να το διερευνήσετε. Έχω
µια πληθώρα στοιχείων που έχω συγκεντρώσει. Θα µου επιτρέ-
ψετε να σας τα στείλω για να έχετε µια πλήρη εικόνα. Φαντάζοµαι
βέβαια, εσείς από τη δικιά σας έρευνα µπορεί να έχετε περισσό-
τερα αλλά θέλω να σας δώσω και την άλλη άποψη. Να τα συγ-
κεντρώσετε, διότι θεωρώ απαράδεκτη ενέργεια τη λογοκρισία
του βιβλίου.

Σε κάθε περίπτωση, θα πρέπει να µάθουµε ποιοι είναι αυτοί
που κρίνουν απόψεις απόστρατων αξιωµατικών -στην προκείµενη
περίπτωση- ή άλλων συγγραφέων στα οποία θα πρέπει να είναι
απαγορευµένος χώρος οι Ένοπλες Δυνάµεις για να µην πληρο-
φορούνται κάποια πράγµατα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για τη δευτερολογία του.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΛΕΥΣΙΝΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε Βουλευτά, κατ’ αρχάς τιµούµε όλα αυτά τα πρόσωπα
τα οποία αναφέρατε. Πολλούς από αυτούς έχω την τύχη και τη
χαρά να τους γνωρίζω και ο ίδιος. Όµως, υπάρχει µια επιµονή
στη λέξη «λογοκρισία» της Πολεµικής Αεροπορίας ως προς το
βιβλίο. Η επιµονή θα έπρεπε να ήταν γιατί δεν αφήνει να µείνει
στο συγκεκριµένο. Δεν λογοκρίνει το βιβλίο και απαγορεύει στα
στελέχη να το προµηθευτούν, να το διαβάσουν και να το ανα-
γνώσουν. Δεν υπάρχει λογοκρισία του βιβλίου και της απαγόρευ-
σης κυκλοφορίας εντός της Πολεµικής Αεροπορίας. 

Τα δόγµατα δεν είναι τίποτε άλλο παρά η στρατιωτική δεοντο-
λογία. Είναι αυτό το οποίο άλλες φορές καταγράφεται ως δόγµα
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και άλλες φορές είναι η κουλτούρα που έχουν τα διάφορα Σώ-
µατα, οι διάφοροι κλάδοι των Ενόπλων Δυνάµεων.

Θα ήθελα, λοιπόν, συµπερασµατικά και πριν κλείσω να πω ότι
η Πολεµική Αεροπορία πραγµατικά δεν κάνει πολιτική κρίση,
απλά η επιτροπή θεώρησε ότι το βιβλίο έχει αιχµές εναντίον προ-
σώπων –προσωπικές αιχµές- και θεώρησε ότι δεν πρέπει να το
βάλει στη δική της επίσηµη βιβλιοθήκη. Επαναλαµβάνω, δεν απα-
γόρευσε σε κανέναν ποτέ -ούτε µε το χαρτί, το οποίο έχετε- να
το διαβάσει.

Θα ήταν ευχαρίστησή µου από την άλλη πλευρά να µου στεί-
λετε το υλικό που είπατε, να το επεξεργαστούµε µαζί µε όλα τα
άλλα τα οποία έχουµε εµείς και ίσως λίαν συντόµως να επανέλθω
σε σας κύριε Βουλευτά. 

Ήθελα σε αυτό το σηµείο να κλείσω και να πω ότι εάν κανείς
το διαβάσει µε προσοχή, είναι µια απάντηση σε ένα άλλο βιβλίο
το οποίο -δεν θέλω να το αναφέρω εδώ, το γνωρίζετε πολύ καλά,
κύριε Βουλευτά- δεν µπήκε ποτέ στο ΣΕΠΑ, ακριβώς για δεον-
τολογικούς λόγους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς. 
Ίσως µπορεί να υπάρξει µια συνεργασία, κύριε Βουλευτά, από

ότι είπε ο κύριος Υπουργός, για να εξεταστούν ακριβώς τα κρι-

τήρια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Σκρέκας ζητάει

άδεια ολιγοήµερης απουσίας του στο εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και έξι εκπαι-
δευτικοί-συνοδοί τους από το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο «Εκπαι-
δευτήρια Απόστολος Παύλος» Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 12.16’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 27 Μαΐου  2013 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων. 
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